
معاون توسعه مدیریت حقوقی و امور مجلس سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: هیچ کدام از احکام پیشــنهادی ســازمان محیط زیست که در بهبود 
شرایط زیست محیطی کشور موثر هستند در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در 

مجلس شورای اسلامی تصویب نشده است.
امید حاجتی در گفت و گو با ایرنا افزود: امسال چندین حکم موثر در بهبود 
شرایط محیط زیستی کشور را به مجلس شورای اسلامی پیشنهاد دادیم، در 
کمیسیون آب و کشــاورزی مجلس دفاع کردیم و مورد پذیرش قرار گرفت 

اما در کمیسیون تلفیق و صحن علنی مجلس این احکام به تصویب نرسید.
وی اظهار داشت: یکی از آنها موضوع ۱۰ درصد عوارض آلایندگی است که به 
قانون مالیات بر ارزش افزوده و عوارض آلایندگی بر می گردد، در واقع عوارضی 
که از صنایع آلاینده گرفته می شــود عمدتا به شــهرداری ها، دهیاری ها و 
فرمانداری ها داده می شود اما متاسفانه اقدامات آنها هیچ تاثیری در کاهش 
آلایندگی ندارد یا اگر هم دارد بسیار ناچیز است، یعنی یک قانونی وضع شده 

اما در عمل تاثیری در بهبود شرایط محیط زیستی ندارد.

رئیس شورای شــهر تهران از منتفی شدن تغییر نام 
خیابان بیستون به نام شهید یحیی سنوار خبر داد.

به گزارش ایسنا، مهدی چمران در ابتدای جلسه شورای 
شهر با حضور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در جلسه 

امروز شورا میزبان معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
هستیم، گفت: از معاونین شهردار خواستیم گزارشات 
عملکردی خود را به شورای شهر ارائه دهند که امروز 
میزبان معاون فرهنگی هستیم. چمران در مورد ایجاد 

خط تردد در بزرگراه همت نیز گفت: شــهرداری این 
موضوع را  به صورت شــفاهی مطرح کرد؛ اما مسئله 
ای نیست که در شورا برررسی وتصویب شود وشورای 

ترافیک تهران در این مورد تصمیم گرفته است.

مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
سازمان محیط زیست ضمن اشاره به پایان تقریبی 
فرایند رتبه بندی باغ  وحش هــا، از درجه بندی 

باغ وحش ها با ستاره خبر داد.
به گزارش ایســنا رتبه بندی باغ وحش ها از نیمه 
دوم سال ۱۴۰۱ در برنامه سازمان حفاظت محیط 
زیست قرار گرفت. این برنامه ذیل ۱۶ محور و ۷۰ 
شاخص دسته بندی شــد تا ضمن نظارت بر باغ 
وحش ها در سراسر کشــور،  عملکرد آن ها را در 
زمینه های متفاوتی بررســی کند.  بررسی نحوه 
مدیریت باغ وحش ها هدف اصلی رتبه بندی باغ 
وحش ها بود تا سازمان حفاظت محیط  زیست از 
این طریق بتواند از باغ  وحش هایی با وضعیت بهتر 
حمایت و برای کمک به ارتقا یا در نهایت حذف باغ 

وحش های ضعیف اقدام کند.
پیش از این طرح، معیاری بــرای رتبه بندی باغ  
وحش ها وجود نداشت تا بر اساس آن باغ وحش ها 
ارزیابی شود و سازمان حفاظت محیط زیست نیز 

از این طریق بر عملکرد آن ها نظارت داشته باشد.
این طرح بر موضوعاتی همچون آموزش، حقوق 
حیوانات و حفاظت تاکید داشــته و بر اساس آن 
مقرر شــده اســت که باغ  وحش ها باید علاوه بر 
همکاری با ســازمان حفاظت محیط زیست، در 
زمینه حفاظت از گونه های حیات وحش و بقای 

نسل بسیاری از گونه ها کمک کنند.
غلامرضــا ابدالــی در گفت وگو با ایســنا درباره 
آخرین وضعیت رتبه بندی بــاغ  وحش ها گفت: 
رتبه بندی باغ وحش ها به پایان رســیده است. 
فرایند سطح بندی به منظور ستازه دار کردن باغ 
وحش ها در حال انجام اســت تا به باغ وحش ها 
»شأن« بدهیم. ســطح بندی مکمل رتبه بندی 
اســت و به زودی نتایج آن در اختیار عموم قرار 
خواهد گرفت. ۷۰ شاخص رتبه بندی باغ وحش ها 

نیز ذیل این سطوح جا گرفته است.
او در ادامه گفــت:  در مراحل اولیه رتبه بندی باغ 
وحش ها، رتبه بندی استانی با همکاری استان ها 

و به صورت ستادی انجام شــد. موارد لازم به باغ 
وحش ها ابــلاغ و تذکرات و نقص ها اعلام شــد 
سپس برای رفع مشکلات، بازه زمانی مشخصی 
تعیین شــد.  مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات وحش سازمان محیط زیست تاکید کرد: 
فلسفه تاسیس باغ وحش ها فقط بازدید نیست و بر 
اساس قانون چند وظیفه دارند، یعنی به حفاظت از 
گونه ها باید کمک کنند و در فعالیت های آموزشی 
و فعالیت های تحقیقاتی و پژوهشــی نیز شرکت 
کنند. در تلاش هســتیم بــاغ وحش ها وظایف 
خود را تمــام و کمال انجام دهنــد و تک بعدی 

رشد نکنند.
ابدالی درباره نگهداری از گونه های وحشــی در 
محیط های شخصی گفت: این کار غیرقانونی و غیر 
مجاز است. به طور قطع هرگونه نگهداری حیوانات 
در خانه، باغات و محیط های بدون مجوز نه توصیه 
و نه با آن موافقت می شــود حتی بر اساس قانون 

با چنین اقداماتی به شدت برخورد خواهد شد.

مدیرکل انجمن اولیاء و مربیان بــا بیان اینکه معتقدیم هر 
اندازه در حــوزه خانواده کار کنیم باز جــای کار وجود دارد 
گفت: امسال حدود ۲۵۰۰ مدرس جدید به جمع مدرسان 
آموزش خانواده اضافه شدند و کار توانمندسازی این مدرسان 
در سطح کشور در حال انجام است که به بهترین شکل ممکن 
در راستای آموزش خانواده ها بر اساس شیوه نامه نظام جامع 
آموزش خانواده که در شهریور ماه ابلاغ شده، عمل می شود. 
عاطفه سادات مدبرنژاد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه بارها 
گفته شده اگر می خواهیم جامعه سالم داشته باشیم باید به 
سلامت خانواده توجه کنیم گفت: محور اصلی سلامت خانواده 
را مادران و زنان تشکیل می دهند. وی درباره برنامه های اداره 

کل انجمن اولیاء و مربیان افزود: یکی از برنامه های اصلی با 
تاکید مقام عالی وزارت، تدوین برنامه جامع مشارکت خانواده 
در امر تربیت اســت که این کار در اداره کل شروع شده و به 
عنوان یکی از پروژه های اصلی نقشه راه اجرایی سازی سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش بسیار حائز اهمیت است. 
مدیرکل انجمن اولیاء و مربیان با بیان اینکه اعتقاد داریم اگر 
خانواده و مدرســه در کنار یکدیگر قرار گیرند قطعا اتفاقات 
خوبی خواهد افتاد ادامه داد: هم مدرسه هم خانواده مسئولیت 
بســیار زیادی در زمینه تربیت فرزندان برعهــده دارند، در 
کنار این ها یکی از موارد مهم بحث آموزش و توانمندسازی 
مدرسان آموزش خانواده است. امسال حدود ۲۵۰۰ مدرس 

جدید به جمع مدرسان آموزش خانواده اضافه شدند و کار 
توانمندسازی این مدرسان در سطح کشور در حال انجام است 
که به بهترین شکل ممکن در راستای آموزش خانواده ها بر 
اساس شیوه نامه نظام جامع آموزش خانواده که در شهریور 
ماه ابلاغ شده عمل می کنیم. مدبرنژاد با بیان اینکه پدر و مادر 
و والدین باید در زمینه نحوه تعامل و گفتگو با فرزند توانمند 
باشند اظهار کرد: هر چقدر که بر این توانمندی افزوده شود 
قطعا موثرتر خواهد بود چرا که والدین می توانند به عنوان اولین 
الگوی مرجع برای بچه ها باشند لذا اگر توانمندسازی والدین 
صورت بگیرد بدون شک تاثیرگذار خواهد بود. امیدواریم روز 

به روز توانمندی والدین در این زمینه افزایش پیدا کند.

بودجه محیط زیست پاسخگوی نیازها نیست

باغ  وحش ها ستاره دار می شوندمنتفی شدن تغیبرنام خیابان بیستون

اضافه شدن ۲۵۰۰ مدرس جدید آموزش خانواده به مدارس
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سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن:

رئیس کل بانک مرکزی گفــت: به دنبال به 
حداقل رســاندن حجم معامــلات ارزی در 
بازارهای غیر رســمی هستیم و می خواهیم 
تمام معامــلات قانونی و نیازهــای تجاری و 
خدماتی تجار و بازرگانان و مردم در این بازار 
تامین شــود. محمدرضا فرزین در جلســه 
هماهنگی با هلدینگ های پتروشیمی، ضمن 
تقدیر از همکاری مطلوب صنعت پتروشیمی 
در عمل به تعهدات خــود و بازگرداندن  ارز 
به چرخه اقتصادکشور با تاکید براینکه همه 
فعالان اقتصادی کشــور با پیش بینی پذیر 
شدن نرخ ارز در بازار ارز تجاری که کشف نرخ 
در آن برمبنای عرضه و تقاضای و توافق خواهد 
بود منتنفع خواهند شد از ورود هلدینگ های 
پتروشیمی در بازار ارز تجاری از هفته آینده 
خبرداد . رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به 

ویژگی های سامانه ارز تجاری...

وام نهضت ملی مسکن 
افزایش یافت

۳۱۵ همت برای یارانه 
نقدی، معیشتی و کالابرگ 

ثبت رکورد جدید تولید 
گاز از پارس جنوبی

انتشار اوراق ارزی 
در مرکزی مبادله 
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خرید و فروش 
پاسپورت در بازار سیاه 

رجیستری آیفون 

نیازهای ارز مردم و تجار در بازار تجاری تأمین شود

تامین نیازهای رسمی در بازار ارز تجاری
صفحه۳

صفحه۲

مالیات  رکورد   زد
وصول  ۸۱2 هزار میلیارد  تومان   مالیات  در  ۹ ماه

تصمیم گیــری دیرهنگام درباره رجیســتری 
گوشی های آیفون، دســت دلالان برای خرید 
و فروش شماره پاســپورت و ثبت گوشی ها را 
باز گذاشته اســت و آن ها به روش های مختلف 
با پاسپورت های مسافران دست به رجیستری 
گوشــی های آیفون می زنند. به گزارش ایرنا، 
پنجم آبان ســال جاری، »سید ستار هاشمی« 
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات پس از 
جلســات متعددی که در حوزه رجیســتری 
گوشــی های آیفون ۱۳ به بعد برگزار شده بود، 
اعلام کرد این گوشــی ها می توانند به صورت 
قانونی رجیستر شــوند. پس از اعلام خبر وزیر 
ارتباطات، نامه ای منتشر شد که خبر از تعرفه 
۹۶ درصدی واردات این گوشــی ها می داد. در 
مدت کوتاهی این محتوا از سوی دولت رد شد و 
وزیر اقتصاد نیز اعلام کرد: »تعرفه ۹۶ درصدی 
واردات آیفون مصوبه ما نبــود و حتماً اصلاح 
خواهد شــد«. عبدالناصر همتی همچنین در 
مورد تعرفه نهایی برای واردات آیفون گفت که 
»احتمالاً حدود ۳۰ درصد خواهد بود و بیشتر 
از آن منطقی نیســت«. در نهایت دولت برای 
گوشــی های بــالای ۶۰۰ دلار، حقوق ورودی 
در رویه تجاری ۱۵ درصد و در سایر رویه ها ۳۰ 
درصد و برای گوشــی های ۶۰۰ دلار و کمتر، 
حقــوق ورودی در رویه تجــاری پنج درصد و 
در ســایر رویه ها ۶ درصد تعیین شد. با اعلام 
این خبر، رجیستری گوشــی همراه به شکل 
مسافری و البته همراه با کمی تاخیر در کشور 
آغاز شد؛ البته خبر اولیه جزئیات زیادی نداشت 
و برداشت اشــخاص این بود که قرار است همه 
گوشی هایی که در دست مردم است، به شکل 

قانونی و با پرداخت تعرفه...

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالایشگاه دهم ) فاز۱9(

دور دوم برگزاری فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( دومرحله ایی 
نوبت دوم 

 پالایشگاه دهم پارس جنوبی  فاز ۱۹ درنظر دارد دور دور برگزاری مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره:   R۱۰/۰۱۹/۱۴۰۳تقاضای:۳۱۰۲۲۰۳۰۷۴  به  شماره فراخوان در سامانه ستاد 
ایران:    ۲۰۰۳۰۹۷۶8۴۰۰۰۰88 به شرح :خرید MP & HP FLARE TIP AND RELATED PILOT را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد 

.لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
برآورد مناقصه : ۱۴8.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال  و  تضمین فرآیند ارجاع کار : ۷.۴۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال بوده و  تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 

۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران قابل قبول  مي باشد.

تاریخاقدام ردیف

۱۴۰۳/۱۰/۱۷تاریخ انتشار مناقصه درسامانه۱

۱۴۰۳/۱۰/۲۲مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه ۲

۱۴۰۳/۱۱/۰۶مهلت زمانی ارسال پیشنهادات۳

۱۴۰۳/۱۱/۰۶زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران ۴
جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار )پاکت الف( :
آدرس: استان بوشهر -شهرستان کنگان -کیلومتر ۲۰ جاده کنگان به عسلویه -ســایت ۲ منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس -پالایشــگاه دهم -فاز ۱۹ ، تلفن : اداره خدمات کالای پالایشگاه دهم : 

۰۷۷۳۱۴۶۶۲۹۰-۰۷۷۳۱۴۶۶۲8۳-فکس: ۰۷۷۳۱۴۶۶۲۷۳ تاییدیه فکس: ۰۷۷۳۱۴۶۶۲۷۱
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ۴۱۹۳۴ – ۰۲۱    دفتر ثبت نام : 88۹۶۹۷۳۷ و 8۵۱۹۳۷۶8
WWW.SETADIRAN.IR  اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه

روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی 
شناسه آگهی ۱8۵۵۱۱۴

  370-03-K فراخوان مناقصه عمومی شماره
خرید المنت فیلتر

از کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط که دارای استانداردهای مورد تایید مربوط می باشند، به منظور شرکت در این مناقصه دعوت به عمل می آید.
مناقصه گزار:  شرکت گاز استان فارس      

شماره تلفن واحد مناقصات: ۰۷۱۳8۱۱۴۰۴۵ - ۰۷۱۳8۱۱۴۰۳۵ 
شماره نمابر: ۰۷۱۳8۲۴۴8۳۳                            شماره دفتر امور کالا)تاییدیه نمابر(:  ۰۷۱۳8۱۱۴۰۱۴      

موضوع مناقصه:  خرید المنت فیلتر
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:  کلیه شرکت هاي متقاضي برای شرکت در مناقصه باید ضمانت نامه معتبربانکي و یا یک یا ترکیبی از تضمین های آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲۳۴۰۲ مصوب هیات وزیران 

مورخ  ۹۴/۹/۲۲ و اصلاحیه های بعدی آن، به مبلغ ۲،۳8۳،۲۷۲،۹۵۰)دو میلیارد و سیصد و هشتاد و سه میلیون دویست هفتاد و دو هزار و نهصد و پنجاه( ریال و قابل تمدید به مدت ۳ ماه را به عنوان تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار ارائه نمایند.
نحوه شرکت در مناقصه، مهلت و محل ارسال مدارک:  شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد، ۲۰۰۳۰۹۲۵8۶۰۰۰۱۱8 می باشد. متقاضیان برای شرکت در مناقصه می بایست:

الف: نامه اعلام آمادگی خود را به این شرکت نمابر نمایند.
ب: برای دریافت اسناد مناقصه، از طریق نشانی اینترنتی https://setadiran.ir )شماره فراخوان ۲۰۰۳۰۹۲۵8۶۰۰۰۱۱8( به مدت ۷ روز از تاریخ درج آگهی نوبت اول اقدام نموده و اسناد لازم به منظور ارزیابی کیفی، ارزیابی شکلی و 
پیشنهاد مالی را به مدت ۱۴ روز  پس از دریافت اسناد و حداکثر تا تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ در سامانه مذکور بارگذاری نموده و در همین بازه نسبت به ارسال ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار و سایر مدارک لازم به نشانی شیراز، بلوار استقلال، 
تقاطع باغ حوض، ساختمان مرکزی شرکت گاز استان فارس، دبیرخانه حراست، کد پستی: ۵۷۱۱۱-۷۱۷۵۹ اقدام نمایند. مناقصه گران می بایست تا پایان فرآیند مناقصه، به منظور آگاهی از هر گونه تغییر در اسناد مناقصه، زمان گشایش 

پاکت ها و ... سامانه فوق را زیر نظر بگیرند.
ذکر شماره تلفن، شماره نمابر و آدرس یک پست الکترونیک فعال  در نامه اعلام آمادگی ضروری است. 

در ضمن در صورت وجود هر گونه شکایت نسبت به اجرای قانون برگزاری مناقصات، هیئت استانی رسیدگی به شکایات قانون برگزاری مناقصات)مستقر در استانداری فارس(، آماده دریافت شکایات می باشد.    
تاریخ چاپ نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۱۰      تاریخ چاپ نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۱۲                          

روابط عمومی شرکت گاز استان فارس
شناسه آگهی ۱8۵۱۹۱۰

نوبت دوم 

نقل و انتقال لنج باری 
به شماره ثبت ۱22۸۹- بندرعباس

نوبت دوم
به استناد رونوشت سند شماره ۳۰6۳8 مورخ ۱4۰۳/۰8/۰7  
با شناسه سند ۱4۰۳۱۱4۵۵۱۵8۰۰۰۰47 دفتر اسناد رسمي 
۵6 تیاب آقــای عبدالفتاح ملاحی فرزند عیســی تمامی 
شش دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 
۱۲۲89- بندرعباس را به آقای عیسی ملاحی فرزند ابراهیم 

انتقال قطعي داده است.
مراتب به استناد ماده ۲۵ قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

شناسه آگهی ۱8۵۱97۱



اقتصاد2
ایران

وصول 812 هزار میلیارد تومان مالیات در ۹ ماه
مالیات رکورد زد

براساس آمارهای ارائه شده از سوی سازمان امور 
مالیاتی کشور، سهم اصناف و مشاغل از مالیات ۹ 
ماهه سال ۱۴۰۴، ۵۶ هزار میلیارد تومان و سهم 
مالیات کارکنان بخش خصوصی و عمومی ۹۳ هزار 

میلیارد تومان بوده است.
با توجه به گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، در 
بازه زمانی نه ماهه سال  جاری، بیش از 27۰ هزار 
میلیارد تومان )معادل ۳۳ درصد( از محل مالیات 
بر کالا ها و خدمات وصول شده که بخش عمده آن 
از محل مالیات بر ارزش افزوده بالغ بر ۱7۳ هزار 

میلیارد تومان است.
سهم مالیات مشــاغل 7 درصد از کل وصولی نه 
ماهه، در حدود ۵۶ هزار میلیارد تومان و ســهم 
مالیات کارکنان بخــش خصوصی و عمومی ۱2 
درصد از کل وصولی، رقمی در حــدود ۹۳ هزار 
میلیارد تومان اســت. کارمندان و کارگران ۳7 
همت برابر با ۶۶ درصد بیشــتر از اصناف در این 

مدت مالیات داده اند.
این در حالی است که براســاس آمار ارائه شده از 
سوی سازمان امور مالیاتی کشور، در ۹ ماهه امسال 
بیش از ۸۱2 هزار میلیارد تومان مالیات وصول شده 
که معادل کل وصولی سال ۱۴۰2 است و نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۴۸ درصد رشد کرده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، در نه ماهه سال 
۱۴۰۳، بالغ بر ۸۱2 هزار و 7۸ میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی وصول شده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد ۴۸ درصدی داشته و نسبت به بودجه 

مصوب حدود ۹۰ درصد تحقق یافته است.
از مجموع درآمد های مالیاتی امسال، بیش از ۵۴۱ 
هزار میلیارد تومان )معــادل ۶7 درصد( از محل 
مالیات  های مستقیم )شامل مالیات بر اشخاص 
حقوقی بیش از ۳۶2 هزار میلیارد تومان، مالیات بر 
درآمد ها بالغ بر ۱۵۹ هزار میلیارد تومان و مالیات 

بر ثروت بیش از 2۰ هزار میلیارد تومان( است.

راه اندازی 3 هزار  فروشــگاه 
تعاون روستایی تا پایان دولت 

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی از 
راه اندازی 7۰۰ فروشگاه تعاون روستایی خبر داد و 
گفت: برنامه ریزی شده است ۳۰۰۰ فروشگاه دیگر 
تا پایان دولت بــرای عرضه تخصصی محصولات 
کشاورزی راه اندازی شود. به گزارش مهر، محمدرضا 
طلایی، مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
به همراه مسئولان ارشد وزارت جهاد کشاورزی در 
بازدید از پایانه محصولات کشاورزی و پروتئینی 
امین آباد شهرری، با اشاره به ظرفیت های گسترده 
تعاون روســتایی در سراســر کشــور گفت: این 
ظرفیت ها باید در راســتای سیاست های وزارت 

جهاد کشاورزی مورد استفاده قرار گیرد.
وی با اشاره به ظرفیت های گسترده تعاون روستایی 
در سراســر کشــور افزود: این ظرفیت ها باید در 
راستای سیاست های وزارت جهاد کشاورزی به 
بهره برداری برســد. مدیرعامل سازمان مرکزی 
تعاون روستایی به تاکید وزیر جهاد کشاورزی بر 
ایجاد »روستا بازار« و فروشــگاه های زنجیره ای 
تعاون روستایی اشــاره کرد و افزود: برنامه ریزی 
شــده تا پایان دولت، ۳۰۰۰ فروشگاه در سراسر 
کشور راه اندازی شود. وی با بیان این که تاکنون 
حدود 7۰۰ فروشگاه راه اندازی شده و قرار است در 
دهه مبارک فجر ۴۰ فروشگاه دیگر نیز افتتاح شود، 
اظهار امیدواری کرد، تــا پایان 22 بهمن، تا ۸۱۰ 
فروشگاه با سیستم یکپارچه راه اندازی و نسبت به 
عرضه تخصصی محصولات کشاورزی اقدام کنند.

طلایی درباره امکانــات پایانه امین آباد بیان کرد: 
دو انبار بزرگ در امین آبــاد وجود دارد که یکی از 
انبارها با توجه به منویات وزیر جهاد کشــاورزی، 
به صورت غرفه بندی در اختیــار اتحادیه ها قرار 
می گیرد تا محصولات کشــاورزان با نازل ترین 
قیمت عرضه شود. انبار دوم نیز به عنوان نمایشگاه 
دائمی کشاورزی برای معرفی ماشین آلات، سموم، 
خوراک و سایر نیازهای کشاورزی تخصیص داده 
خواهد شد که امیدواریم این نمایشگاه تا پایان سال 
راه اندازی شود. وی تأکید کرد: همکاری و همدلی 
بین تشکل ها می تواند بسیاری از مشکلات بخش 
کشاورزی، به ویژه در حوزه پس از تولید را حل کند. 
مشاور وزیر جهاد کشاورزی و سرپرست دفتر حوزه 
وزارتی در این بازدید تأکید کرد که برای تحول در 
بخش کشاورزی کشور، حضور فعال اتحادیه ها، 

تعاونی ها و بخش خصوصی ضروری است.
بهرنگ نجاتی بــا بیان این که حضــور نهادها و 
تشــکل های غیردولتی نقش کلیدی در تقویت 
و توسعه پایدار کشــاورزی ایفا می کند، افزود: در 
این راستا وزارت جهاد کشاورزی به ظرفیت های 
مشــارکتی و غیردولتی برای عبور از چالش های 

موجود در بخش کشاورزی توجه ویژه ای دارد.

خبر

ســازمان  سرپرســت 
هدفمندســازی یارانه ها 
گفــت: در قانــون بودجه 
امســال ۳۱۵ هزار میلیارد 
تومان تحت عنــوان یارانه 
نقدی، معیشتی و کالابرگ در نظر گرفته شده و اینکه 
چه مقدار از این مبلغ به شکل نقدی و چقدر به صورت 

کالابرگ اختصاص داده شود، در اختیار دولت است.
به گزارش ایرنا، حسن نوروزی در یک گفت وگوی 
تلویزیونی درباره طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: 
وزارت تعاون به موجب آیین نامه ای که آبان امسال 
مصوب شد، ۶ شاخص تعریف کرد که بر مبنای آن 
می توان دهک بندی جدیدی را ارائه داد و از محل 
دهک هایی که حذف می شــوند )دهک ۸ تا ۱۰( 

منابعی را برای دهک های اول جامعه ایجاد کرد.
وی اظهار داشــت: وزارت تعاون در حال کار کردن 
روی این داده ها است و تکلیف حذف دهک های ۸ 
تا ۱۰ را برعهده دارد؛ این وزارتخانه باید بر اســاس 
نتایج آزمون وسع این حذفیات را انجام داده و منابع 
را آزاد کند. نوروزی تصریح کرد: چنانچه سرپرست 
خانوار که مشمول یارانه نقدی است، بخواهد شیوه 
دریافت یارانه خود را از نقــدی به کالابرگ تبدیل 

کند، می تواند داوطلبانه انجام دهد.
سرپرست سازمان هدفمندسازی یارانه ها با بیان 

اینکه سازمان هدفمندســازی یارانه ها در بودجه 
۱۴۰۴ مکلف شده، ســاز و کار اجرایی لازم برای 
توزیع کالابرگ الکترونیکی را مهیا کند، افزود: طرح 
کالابرگ الکترونیکی زمانی از ســوی جامعه مورد 
استقبال قرار گرفت که بســته تشویقی داشت، در 
غیر آن صورت مشمولان یارانه ترجیح  می دادند که 

یارانه نقدی دریافت کنند.
وی افزود: البته اکنون به صراحت در لایحه بودجه 

۱۴۰۴ اشاره شده که درخواست سرپرستان خانوار 
مشمول یارانه نقدی برای تبدیل به یارانه کالابرگ 
الکترونیکی بدون مبلغ تشویقی، مجاز و قابل انجام 
است. سرپرست ســازمان هدفمندسازی یارانه ها 
افزود: بار مالی این بسته تشویقی باید مشخص شود 
اگر در آزمون های وسع ســنجی که وزارت تعاون 
انجام می دهد،  حذفیات از یک حــدی بالاتر برود 
شاید بتوان منابعی را آزاد کرد و بعد روی این مسئله 

که آیا ایجاد یک بسته تشــویقی قابل انجام است، 
بررسی هایی را انجام داد.

نوروزی با بیان اینکه طرح کالابرگ الکترونیکی در 
سال های اخیر برای دهک های اول تا هفتم اجرایی 
شد، افزود: برای سال آینده نیز پیش بینی این است 
که دهک اول تا هفتم مشمول این طرح شوند. وی 
با بیان اینکه هدف اول طرح کالابرگ الکترونیکی 
امنیت غذایی اقشار جامعه است، اظهار داشت: در 
سبد کالای طرح کالابرگ الکترونیکی اقلامی مانند 
گوشــت قرمز، تخم مرغ، لبنیات، مرغ، ماکارونی، 
حبوبات و برنج وجــود دارد که متعهد به تامین آن 

هستیم و امنیت غذایی خانوار را تضمین می کند.
سرپرست سازمان هدفمندســازی یارانه ها درباره 
اینکــه برخی اعتقــاد دارند این ســازمان با طرح 
کالابرگ همراهی نمــی کند، اظهار داشــت: هر 
تصمیمی کــه بخواهیم در قالب قوانیــن برنامه و 
بودجه اجرا کنیم باید بار مالی آن دیده شود. اینکه 
پرداخت نقدی داشته باشیم یا کالابرگ هر دو باید 
از همان منبع ۳۱۵ هزار میلیارد تومان تامین شود.

نوروزی بــا بیان اینکه اگر بخواهیــم کالابرگی در 
اختیار مصرف کننده بگذاریم باید مبلغ یارانه نقدی 
را کمتر کنیم، تصریح کرد: البته سیاست دولت بر 
این است که یارانه را مانند سابق در قالب مبالغ ۳۰۰ 
تا ۴۰۰ هزار تومان پرداخت کنیم، تا زمانی که مبالغ 
جدید کشف نشود نه سازمان هدفمندی و نه هیچ 

دستگاهی نمی توانند مدل دیگری را اجرا کند.

سرپرست سازمان هدفمندسازی یارانه ها خبر داد:

۳۱۵ همت برای یارانه نقدی، معیشتی و کالابرگ

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن:
وام نهضت ملی مسکن افزایش یافت

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن گفت: وام 
نهضت ملی مسکن از ۵۵۰ میلیون تومان به ۶۵۰ 
میلیون تومان افزایش یافت. به گزارش مهر، علی 
نبیان سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن در 
جمع خبرنگاران طی بازدید از واحدهای مسکونی 
شهر جدید پرند، اظهار کرد: با مصوبه جلسه شورای 
عالی مسکن با حضور رئیس جمهور، وام نهضت 
ملی مسکن از ۵۵۰ میلیون تومان به ۶۵۰ میلیون 
تومان افزایش یافت. گفتنی اســت، پیش از این 
شورای عالی مسکن در دولت قبل مصوب کرده بود 
که وام نهضت ملی مسکن به ۸۰۰ میلیون تومان 

افزایش یابد ولی اجرایی نشده بود.

ثبت رکورد جدید تولید گاز از 
پارس جنوبی

در روزهای اخیر، تولید روزانه گاز از میدان مشترک 
پارس جنوبی به 7۱۴ میلیون مترمکعب رســید 
که بیشترین مقدار تولید روازنه گاز از این میدان، 

تاکنون محسوب می شود.
به گزارش تســنیم، رکــورد تولید روزانــه گاز از 
پارس جنوبی در سال ۱۴۰2 بالغ بر 7۰7 میلیون 
مترمکعب بود. در تاریخ 2۳ آبان ماه امسال با تولید 
روزانه 7۱۱ میلیون مترمکعب، رکورد جدیدی در 
تولید گاز از میدان مشترک پارس جنوبی به ثبت 
رسید. این رکورد که با به مدار بهره برداری وارد شدن 
هفتمین چاه فاز ۱۱ میسر شده بود، در کمتر از 2 
ماه بار دیگر شکسته شد. در روزهای اخیر، تولید 
روزانه گاز از میدان مشترک پارس جنوبی به 7۱۴ 
میلیون مترمکعب رسید که بیشترین مقدار تولید 
روازنه گاز از این میدان، تاکنون محسوب می شود. 
7۵ درصد انرژی کشــور با گاز تأمین می شــود و 
میدان گازی پارس جنوبی 7۰ درصد گاز کشور را 
تأمین می کند که این ارقام نشان دهنده نقش مهم 

این میدان در تأمین انرژی مورد نیاز کشور است.

کاهش فشار به تولیدکنندگان کوچک 
عضو کمیسیون کشــاورزی با اشاره به اصلاحات 
مالیاتی در بودجه ۱۴۰۴ تأکید کرد که این تغییرات 
با هدف حمایت از اقشــار ضعیــف و کم درآمد و 
همچنین شناســایی فراریان مالیاتی انجام شده 
است. اسفندیار عبداللهی، نماینده مردم ارسنجان 
و مرودشت و عضو کمیسیون کشــاورزی، آب و 
منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با خبرنگار مهر درباره معافیت های مالیاتی در نظر 
گرفته شــده برای کارمندان و مشاغل خرد گفت: 
»در بودجه ۱۴۰۴، ســقف معافیت مالیاتی برای 
کارمندان تا 2۴ میلیون تومان و برای مشاغل خرد تا 
2۰۰ میلیون تومان افزایش یافته است. این افزایش، 
که نســبت به سال گذشته رشــد ۱۰۰ درصدی 
داشته، با هدف حمایت از اقشار کم درآمد و کاهش 
فشار مالیاتی بر این گروه ها انجام شده است. این 
تصمیم نشان دهنده نگاه حمایتی مجلس و دولت 
به اقشار ضعیف جامعه است که بیشترین آسیب را 

از شرایط اقتصادی فعلی می بینند.«
عبداللهی در ادامه خاطرنشان کرد: »یکی از اهداف 
اصلی این اصلاحات، تمرکز بر شفافیت اقتصادی 
و شناســایی فراریان مالیاتی اســت. در سال های 
گذشته، بیشترین فشار مالیاتی بر افرادی بود که 
درآمدشان شفاف و قابل ردیابی بود، اما اکنون تلاش 
بر این است که با اعمال مالیات بر درآمدهای کلان و 
فعالیت های اقتصادی غیرشفاف، عدالت بیشتری در 
نظام مالیاتی کشور برقرار شود. این تغییرات، هم به 
نفع اقشار ضعیف است و هم به دولت کمک می کند 
تا منابع مالیاتی خود را از محل های جدید تأمین 
کند.« وی همچنین به اصلاحات مالیاتی در بخش 
تولید اشاره کرد و افزود: »در بودجه امسال، معافیت 
مالیاتی برای تولیدکنندگان ۵ درصد کاهش یافته 
است. این تصمیم با هدف حمایت از تولیدکنندگان 
و در عین حال ایجاد تعادل در نظام مالیاتی اتخاذ 
شده است. برای تولیدکنندگانی که درآمد یا تولید 
بالایی دارند، سقف مشخصی تعیین شده است و از 
این سقف به بالا، دولت اختیار دارد درصد مالیات 
را افزایش دهد. این سیاســت به گونه ای طراحی 
شده اســت که تولیدکنندگان کوچک و متوسط 
کمتر تحت فشــار قرار گیرند و تمرکز بیشتری بر 
درآمدهای کلان تولیدی اعمال شود.« نماینده مردم 
ارسنجان و مرودشت با اشاره به اهمیت اصلاحات 
مالیاتی در شرایط اقتصادی فعلی گفت: »شرایط 
اقتصادی کشور ایجاب می کند که منابع مالیاتی 
به درستی مدیریت شود و فشــار مالیاتی از اقشار 
کم درآمد برداشته شــود. اصلاحات مالیاتی اخیر 
گامی در این راستا است و می تواند به بهبود وضعیت 
معیشتی مردم و حمایت از تولید ملی کمک کند. 
این اصلاحات، همچنین به شفافیت بیشتر در نظام 

اقتصادی و کاهش فرار مالیاتی منجر خواهد شد.«
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دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
با اشــاره به اینکه فعالیت ۳۰ درصد کوره های 
سیمان به خاطر ناترازی انرژی متوقف شده است، 
گفت: 27 مــگاوات انرژی خورشــیدی به بهره 
برداری رســیده و ۳۵ مگاوات دیگــر در حال 
نصب اســت. به گزارش ایرنا، علی اکبر الوندیان 
همزمان با بزرگداشــت نود و یکمین ســالروز 
صنعت ســیمان در همایش فناوری های نوین 
ســیمان اظهار داشــت: تکلیف قانونی صنعت 
سیمان در سرمایه گذاری انرژی تجدید پذیر و 
خورشیدی ۹۰ مگاوات است که صنعتگران در 
 این عرصه ورود کرده اند و بخشی به بهره برداری 

رسیده است.
وی افزود: از چند ماه گذشــته تاکنون فعالیت 
۳۰ درصــد کوره هــای ســیمان بــه خاطر 
محدودیت های انرژی متوقف شــده که تولید 
صنعت را تحــت تاثیر قرار داده اســت؛ ضمن 
اینکــه صنعت ســیمان اشــتغالزایی پایداری 
دارد که شــامل بخش بزرگ حمل و نقل کشور 
 اســت که با ناترازی انرژی همه ایــن موارد به 

چالش می خورد.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان بر 
سرمایه گذاری در خط تولید سوخت مشتق از 
پسماند )RDF( تاکید کرد و گفت: در این روش 
استفاده از پسماندهای پلاستیک و لاستیک می 
تواند بخشــی از انرژی صنعت سیمان را تامین 
کند که نیاز اســت تا صنعتگران در این عرصه 

ورود کنند.
وی ادامه داد: سرمایه گذاری در طراحی و نصب 
تاسیسات ذخیره سازی سوخت، ضرورت توسعه 
تجهیزات و مخازن ســوخت، ســرمایه گذاری 
در فناوری های هوشــمند، بروزاوری و ارتقای 
تکنولوژی خط تولید از جمله مواردی است که 
می تواند به کاهش سوخت در این صنعت کمک 
کند. الوندیان با اشــاره به اینکه مصرف انرژی 
روزانه صنعت ســیمان 27 میلیون متر مکعب 
گاز اســت گفت: تنها ۱.۶ میلیــون متر مکعب 
گاز به این صنعت تخصیص داده شده است که 

کافی نیست.

وی عنــوان کرد: هزینــه های تولید ســیمان 
سرسام آورده شده اســت اگر برای نگهداری و 
تعمیرات تجهیزات در موعــد مقرر اقدام کنیم 
با مشــکل روبرو نخواهیم شــد. اکنون صنعت 
ســیمان قابلیت تولیــد ۱2 نوع ســیمان دارد 
که با لحاظ کردن انــواع افزودنی های مختلف 
 حدود ۸۰ محصول ثبت شده استاندارد در این 

صنعت داریم.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
تاکید کرد: امسال برای عرضه ۴۰ نوع محصول 
در بورس کالا برنامه ریزی کردیم. وی بر به روز 
آوری و ارتقای تکنولوژی خط تولید اشاره کرد و 
گفت: کارخانه های سیمان دارای قدمت زیادی 
هســتند از این رو توجه به مشــاوران صنعتی، 
شرکت های دانش بنیان و فن اور در بهینه سازی 

مصرف سوخت ضروری است.
وی بیان داشت: اولین کارخانه سیمان کشور با 
نام سیمان ری در ســال ۱۳۱2 با ظرفیت ۱۰۰ 
تن در روز به بهره برداری رسید که این روز را به 
عنوان روز صنعت ســیمان در کشور نامگذاری 

کردیم.
الوندیان با بیان اینکه صنعت سیمان با ظرفیت 
تولیــد ۹۰ میلیــون تولید در جایگاه هشــتم 
جهان قرار دارد گفت: پیــش از این در جایگاه 
ششــم جهان بودیم که به خاطــر محدودیت 
های انــرژی و کاهش تولید به جایگاه هشــتم 
رســیدیم. وی عنوان کــرد: اکنون در کشــور 
ظرفیــت تولیــد ۱.۶ میلیــون تن ســیمان 
ســفید را در ۱۰ کارخانــه و ظرفیــت تولیــد 
۸۸ میلیون تن ســیمان خاکســتری را در ۶۸ 
 کارخانه داریم که از ایــن میزان ۶۵ میلیون تن 

مصرف داخلی است.
به گفته دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت 
سیمان ، هفت طرح سیمان خاکستری با ظرفیت 
7.2 میلیون تن و چهار طرح ســیمان ســفید 
با ظرفیت ۱.۱ میلیون تن و ســه طرح سایش 
سیمان سفید با ظرفیت ۵۰۰ هزار تن داریم که 
به خاطر محدودیت در سرمایه گذاری نیمه کاره 

مانده است.

رئیس جمهور با بیان اینکه خانه دار کردن دهک های 
اول تا سوم جامعه از اولویت های دولت چهاردهم است، 
گفت: در این مسیر باید همه دستگاه های اجرایی در 
کشور همکاری لازم را داشته باشند، تا بتوانیم کسانی 
را که با کمبود مالی برای خرید و یا ســاخت مسکن 
مواجه هستند و بعضاً هزینه هایی نیز پرداخت کردند، 
همراهی کنیم. به گزارش ایلنا، نخســتین جلســه 
شورای  عالی مسکن در دولت چهاردهم، به ریاست 

مسعود پزشکیان برگزار شد.
رئیس جمهور در این جلسه پس از شنیدن گزارش 
دستگاه های مختلف در خصوص مسائل و مشکلات 
طرح های ســاخت مســکن در دولت های گذشته 
تاکنون، در قالب مسکن مهر، مسکن ملی و نهضت 
ملی مسکن، با تأکید بر اراده دولت برای حل مسائل 
باقی مانده از این طرح ها و اهتمام دولت به خانه دار 
شــدن مردم گفت: امروز باید از تمام ظرفیت های 
دولتی و غیردولتی برای حل مسائل باقی مانده مسکن 
مردم استفاده کنیم. اراده دولت برای حل این مسئله 
جدی است و از تمام دستگاه ها می خواهم با همکاری 
یکدیگر در کمترین زمان ممکن راه حل های اجرایی و 

علمی را مشخص و نتیجه نهایی را ارائه کنند.
پزشکیان با اشاره به سخنان مطرح شده در این جلسه 
در خصوص ضرورت و اهمیــت پرداختن دولت به 
بافت های فرسوده در کشور گفت: ضروری است که 
وزارت راه و شهرسازی به همراه وزارت کشور در یک 
کارگروه مشترک، با استفاده از ظرفیت استانداران 
در استان ها، سهل الوصول ترین مسیر عملیاتی برای 
نوسازی بافت های فرســوده را ظرف یک ماه آینده 
استخراج کنند تا دولت بتواند با اســتفاده از آن، به 

نهضت ساخت مسکن در کشور کمک کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه برخی از قوانین و مقررات 
در حوزه ساخت مسکن تنها باعث افزایش مشکلات 
و پیچیدگی نظام اداری شده است، بر ضرورت اصلاح 
این آئین نامه ها تأکید کرد و گفت: برای تسهیل در 
فرآیند ساخت مسکن نیازمند این هستیم که برخی از 
قوانین و مقررات مورد بازنگری مجدد قرار گیرد. برای 
محقق شدن این امر، ضروری است که شهرداری ها به 
همراه سایر دستگاه های مرتبط هر چه زودتر قوانین 
دســت و پا گیری را که باعث طولانی شدن روندها 

می شود، مورد بازنگری و اصلاح قرار دهند. پزشکیان 
با اشاره به اینکه گاهی هزینه ساخت زیرساخت ها در 
برخی از مناطق جانمایی شده برای ساخت مسکن 
بیش از هزینه ســاخت واحدهای مسکونی است، 
اظهار داشت: در نخستین گام قبل از شروع به ساخت 
واحدهای مســکن باید در خصــوص جانمایی این 
واحدها مطالعه علمی صورت گیرد. طبق گزارش های 
موجود تأمین و ساخت برخی زیرساخت ها در بسیاری 
از مناطق، از هزینه ساخت واحدهای مسکونی گران تر 

است.
رئیس جمهور تصریح کرد: دولت چهاردهم پس از 
انجام تعهدات باقی مانده از نهضت های ساخت مسکن 
در کشور، قبل از شروع هر اقدام جدیدی باید با مطالعه 
علمی و دقیق به فکر جانمایی واحدهای مسکونی که 
از زیرساخت مناسب برای ساخت برخوردار هستند، 

باشد.
پزشــکیان در این جلســه کــه علاوه بــر اعضای 
شورای عالی مسکن، با حضور استانداران به صورت 
حضوری و برخط برگزار شد، حل بسیاری از مشکلات 
موجود در نهضت مسکن ســازی را نیازمند بررسی 
استانی مشکلات به صورت جداگانه و مستقل دانست 
و گفت: کارگروه ها باید با حضور استانداران به صورت 
مستقل برگزار شود تا به صورت دقیق بتوانیم مسائل 
هر اســتان را جداگانه حل کنیم. راه حل بسیاری از 
مشکلات اســتانی و منطقه ای به دست استانداران 
محترم اســت و در کمک متقابل با یکدیگر از ســد 

مشکلات عبور خواهیم کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه خانه دار کردن دهک های 
اول تا ســوم جامعه از اولویت های دولت چهاردهم 
اســت، اظهار داشــت: در ایــن مســیر باید همه 
دستگاه های اجرایی در کشور همکاری لازم را داشته 
باشند، تا بتوانیم کسانی را که با کمبود مالی برای خرید 
و یا ساخت مسکن مواجه هستند و بعضاً هزینه هایی 

نیز پرداخت کردند، همراهی کنیم.
پزشکیان از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست تا با 
ارائه یک طرح منسجم، کارخانجاتی همانند سیمان، 
میلگرد و شن و ماسه را که در زنجیره ساخت مسکن 
نقش دارند، به نفــع محرومین در انجــام تعهدات 

باقی مانده دولت همراه کند. 

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای کشور از برگزاری 
حراج ســکه تمام و ربع ضرب ۱۴۰۳ در جلســه 

چهارشنبه هفته جاریِ این مرکز خبر داد.
به گزارش ایرنــا، آمار تأمین ارز وادرات کشــور از 
ابتدای سال تا کنون به ۵2 میلیارد و ۸7۳ میلیون 
دلار رســیده است. »اصغر بالســینی« سخنگوی 
مرکز مبادله ارز و طــلای ایران در همین زمینه در 
گفت وگویی اظهار داشــت: بانک مرکزی از ابتدای 
امســال تا به امروز ۵2 میلیارد و ۸7۳ میلیون دلار 
ارز برای واردات تأمین کرده کــه از این میزان ۱۱ 
میلیارد و ۵۴ میلیون دلار برای کالاهای اساسی و 

دارو با نرخ 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان بوده است.
وی افــزود: بانک مرکــزی همچنیــن ۴۰ میلیارد و 
7۴۶ میلیون دلار هم ارز بــه واردات کالاهای تجاری 
و بازرگانی برای بخش صنعــت اختصاص تامین کرده 
است. ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران یادآور 
شد: امسال یک میلیارد و 7۳ میلیون دلار برای نیازهای 
بخش خدمات در سرفصل های ۶۳ گانه تامین شده است.

بالسینی یادآور شد: آمار تامین ارز صنایع بیشترین 
حجــم تأمین ارزی کشــور را به خــود اختصاص 

داده اســت که صنایع خودرو و حمل و نقل با هفت 
میلیارد و ۳۰۹ میلیون دلار بیشــترین ارزبرَی را 
داشته اند. وی خاطرنشــان کرد: بخش ارز واردات 
ماشــین آلات و تجهیزاتِ تولید با چهار میلیارد و 
۸7۰ میلیون دلار در رتبــه بعدی و صنایع معدنی 
با چهار میلیارد و ۳۶۱ میلیون دلار در رتبه ســوم 

ارزبری قرار دارند.
به گفته سخنگوی مرکز مبادله، صنایع برقی با چهار 
میلیارد و 2۸۶ میلیون دلار، صنایع پلیمری با چهار 
میلیارد و 2۳۰ میلیون دلار و پوشاک و منسوجات با 
یک میلیارد و ۵۶۰ میلیون دلار در رتبه های بعدی 

تأمین ارز برای واردات قرار دارند.
وی تاکید کرد: امسال 7۸ جلسه معامله شمش طلا 
در مرکز مبادله ارز و طلا برگزار شد که در آن ۱۳.۵ 
تن شــمش طلا به ارزش ۶۵ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان معامله شد. بالســینی افزود: امسال بیش از 
۶۳2 هزار ۸۴۸ قطعه ســکه طلا به متقاضیان در 
حراجی های مرکز مبادله ارز و طلا واگذار شــد و 
چهارشــنبه این هفته حراج ربع سکه و تمام سکه 

ضرب ۱۴۰۳ را خواهیم داشت.

رکورد تولید روزانه ۸۶2 میلیون مترمکعب گاز در کشور 
در حالی ثبت شــده که مصرف بی رویه در بخش های 
خانگی و تجاری، کمبود تنوع در سبد سوخت نیروگاه ها 
و ناترازی انرژی همچنان چالش های بزرگی برای ایران 
محسوب می شوند. به گزارش ایســنا، در حال حاضر، 
2۰ پالایشگاه فرآورش گاز طبیعی در کشور فعال است 
و نزدیک به ۴۰ هزار کیلومتر خط لوله فشار قوی و ۹۴ 
ایستگاه تقلیل فشار در شــبکه وجود دارد. همچنین، 
مجموع خطوط گاز شهری به ۴۵۹ هزار کیلومتر رسیده 

که معادل ۱۱ برابر محیط زمین است.
بر اساس آمار، در زمستان بیش از ۸۰ درصد گاز تولیدی 
کشــور به بخش های خانگی، تجاری و صنایع کوچک 
اختصاص می یابد. این میزان مصرف در شرایطی است 
که بخش نیروگاهی و صنعتی بــا 2۰ درصد باقی مانده 
نیاز خود را تأمین می کنند. این وضعیت فشار مضاعفی بر 
تولید و توزیع گاز وارد کرده و ضرورت بهینه سازی مصرف 

انرژی را بیش از پیش نمایان می سازد.
در حالی که میانگین جهانی اســتفاده از گاز در ســبد 
سوخت نیروگاه ها تنها 22 درصد اســت، در ایران ۸۵ 
درصد از ســوخت نیروگاه ها به گاز اختصاص دارد. این 

تمرکز بالا در اســتفاده از گاز، انعطاف پذیری سیستم 
انرژی کشور را کاهش داده و در فصل های پرباری مصرف، 
به چالشی جدی تبدیل می شود. آنطور سعید توکلی - 
مدیرعامل شرکت ملی گاز اعلام کرده مشکل ناترازی 
انرژی تنها محدود به فصل زمســتان نیست. حتی در 
تابستان، کشور با کمبود گاز مواجه است. این موضوع 
نشان می دهد که مدیریت مصرف و توسعه زیرساخت ها 
باید به صورت بلندمدت برنامه ریزی شــود. ایران با 72 
درصد از سبد انرژی وابسته به گاز و ذخایر عظیمی که 7۳ 
درصد آن در منطقه خاورمیانه قرار دارد، از ظرفیت های 
بی نظیری برخوردار است. با این حال، بهره برداری بهینه 
از این منابع و کاهش هدررفت انرژی، مســیر توسعه 
پایدار را هموار خواهد کرد. پویش ملی »2 درجه کمتر« 
که بر کاهش دمای منازل و اماکن بــه میزان 2 درجه 
ســانتی گراد تأکید دارد، می توانــد روزانه ۵۰ میلیون 
مترمکعب صرفه جویی در مصرف گاز به همراه داشته 
باشد. این مقدار برابر با تولید دو فاز پارس جنوبی است 
و توان تأمین گاز سه استان را دارد. با این حال، توجه به 
بهینه سازی تجهیزات و فرهنگ سازی مصرف انرژی نیز 

از اقدامات ضروری در این مسیر به شمار می رود.

اولویت خانه دار کردن دهک های اول تا سوم سرمایه گذاری صنعت سیمان برای تولید انرژی

کمبود تنوع در سبد سوخت نیروگاه هاجزئیات تامین ارز واردات از ابتدای امسال تاکنون
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به پیمان 
تجارت ترجیحی ایران با اتحادیه اوراسیا، گفت: با امضای 
این پیمان در پنج ســال گذشــته زمینه برای رشد ۲.۵ 

برابری تجارت با اعضای این اتحادیه فراهم شده است.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، محمدعلی دهقان 
دهنوی روز دوشنبه در دیدار با اعضای مجمع کارآفرینان 
بر اهمیــت پیمان های تجارت ترجیحــی و تجارت آزاد 
تاکید کرد و گفت: ایران از پنج سال پیش پیمان تجارت 
ترجیحی با اتحادیه اقتصادی اوراسیا را امضا کرد از این رو 
برای برخی از کالاها تعرفه ها کاهش یافت و زمینه رشد 

۲.۵ برابری تجارت با اعضای این منطقه را فراهم کرد.
وی افزود: این امر سبب شد تا به فکر پیمان تجارت آزاد 
با این اتحادیه بیفتیم؛ اکنون مجالس ۵ کشــور اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا این پیمان تجاری را تصویب کرده اند و 
در ایران نیز این موافقتنامه منتظر تایید شورای نگهبان 

است که به نظر می رســد این مهم از ابتدای سال آینده 
اجرایی شــود. دهقان دهنوی ادامه داد: سازمان توسعه 
تجارت ایران به عنوان مسئول مذاکرات تجاری این مهم 
را در قالب تجارت ترجیحی با دیگرها نیز دنبال می کند 
و هم اکنون در پاکســتان مذاکرات تجارت ترجیحی در 

حال انجام است.
وی اصلاح و تسهیل مقررات، توسعه تجارت آزاد در قالب 
موافقتنامه های تجاری و تولید صادرات محور را به عنوان 
۳ هدف اصلی سازمان توسعه تجارت ایران معرفی کرد و 
افزود: توسعه صادرات در کشور نباید معطوف به صادرات 
کالاهای مازاد باشد، چراکه این روش به جهش صادراتی 
منجر نخواهد شــد؛ جهش به این معناســت که متوجه 
شویم با توســعه چه صنعتی می توانیم زمینه های رشد 

تجاری را فراهم کنیم.
وی با تاکید بر قوانین حمایتگر در زمینه توسعه صادرات 

اصلاح و تســهیل مقررات، توســعه تجارت آزاد در قالب 
موافقتنامه های تجاری و تولید صادرات محور را به عنوان 
۳ هدف اصلی ســازمان توســعه تجارت ایــران معرفی 
کرد. رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه 
سیاست گذار در بحث واقعی سازی نرخ ارز دولت به تورم 
و معیشت مردم نیز توجه دارد، گفت: در سیاست گذاری 
ارزی باید نظارت پسینی را باید جایگزین نظارت پیشینی 
کنیم. وی توضیح داد: این رویکرد به این معنی است که 
نباید در فرآیند کار ورود کنیم بلکه باید اجازه بدهیم فعالان 
اقتصادی کار خود را پیش ببرد مشروط به اینکه مقید به 
قوانین و مقررات باشــد؛ اگر مقررات و قوانین موجود را 
رعایت نکردند، بدون تردید با متخلف برخورد خواهیم کرد.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه بسیاری از 
اختیارات از سازمان توسعه تجارت ایران سلب شده است، 
گفت: سازمان به ابلاغ کننده نهایی تصمیم های دیگران 

تبدیل شده است در حالی که باید بر قوانین خوبی که نقش 
حمایت گری در توسعه صادرات و تجارت دارند، متمرکز 
شویم. وی اظهار داشت: یکی از اقدامات من در چند ماه 
ریاست خود بر سازمان توسعه تجارت این است که مانع 
اجرای چند ابلاغیه رفع صادرات شــدم؛ دســتگاه های 
تصمیم گیر اگــر می خواهند یک تصمیــم جدید در امر 
تجارت خارجی بگیرند، موظفند حداقل یک تا ســه ماه 
قبل، فعالان اقتصادی را در جریان قرار بدهند، ســپس 

نسبت به اجرای آن اقدام کنند.
دهقان دهنوی با اشاره به انتشار راهنمای حقوق فعالان 
اقتصادی از ســوی معاونت حقوقی ریاســت جمهوری، 
خاطر نشــان کرد: مطابق با قانون کســب و کار، فعال 
اقتصادی حــق دارد که پیش از اجــرای مقررات مطلع 
شــود و هر ابهام که در قانون وجود دارد را مورد استعلام 

قرار بدهند.

معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرســازی 
گفت: به دســتور رئیس جمهور مقرر شــد، وزرای راه و 
شهرســازی و امور اقتصادی و دارایی در کنار رئیس کل 
بانــک مرکــزی، بــا هم افزایی نســبت به تســریع در 
 تامین مالی پروژه هــای در حال اجــرا و در تعهد دولت 

اقدام کنند.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، "حبیب اله طاهرخانی" 
با اشاره به برگزاری شورای عالی مسکن با حضور رئیس 
جمهور افزود: مقرر شد نتیجه اقدامات حداکثر در مدت 

یک ماه منعکس شــود. وی گفــت: کارگروه های فنی 
و تخصصی با رویکــرد ضمانت اجرایی بــرای مصوبات 

شورای عالی مسکن تشکیل می شود.
طاهرخانی ضمن اعلام برگزاری نوزدهمین جلسه شورای 
عالی مســکن که نخستین نشست این شــورا در دولت 
چهاردهم است، به تشریح مهمترین تصمیمات اخذ شده 
در این خصوص پرداخت و ادامه داد: در ماه های گذشته 
چندین جلسه تخصصی ذیل شورای عالی مسکن با هدف 
ایجاد هم افزایی و همگرایی بــرای تصویب مصوباتی که 

ضمانت اجرایی از سوی دستگاه های متولی داشته باشند 
برگزار و در نهایت به برگزاری نخستین جلسه شورای عالی 

مسکن در دولت چهاردهم منتج شد.
به گفتــه وی، در ابتدا گزارشــی از ســوی وزارت راه و 
شهرسازی با تحلیل وضع موجود مسکن کشور، آخرین 
اقدامات انجام شده و بررسی وضعیت تعهدات باقی مانده 
در بخش مسکن ارائه شد. همچنین بانک مرکزی گزارشی 
از عملکرد شبکه بانکی از ابتدای طرح تا امروز در خصوص 
تامین و پرداخت تســهیلات بانکی به طرح نهضت ملی 

مسکن ارائه داد. در پایان نیز مصوبات پیشنهادی ارائه و 
مورد بررسی و تایید قرار گرفت.

این مقام مسئول تاکید کرد: مقرر شد تا پنج کارگروه ذیل 
شورای عالی مسکن شامل؛ کارگروه برنامه ریزی و تامین 
مسکن، کارگروه هماهنگی ساخت و تامین زیرساخت، 
کارگروه ساخت و تامین زیرســاخت ها، کارگروه تامین 
مسکن محرومان، کارگروه نوســازی واحدهای فرسوده 
و کارگروه رفع موانع و تســهیل تولید و عرضه مســکن 

تشکیل شود.

کارشــناس اقتصادی می گویــد: دولت نباید در حــوزه انرژی 
بنگاه داری کند بلکه باید سیاستگذاری و نظارت بر امور انرژی را 
انجام دهد. برنامه زمانه با موضوع ناترازی حامل های انرژی روی 
آنتن زنده شبکه دو سیما رفت. هاشم اورعی عضو هیئت علمی 
دانشگاه شریف و جواد نوفرستی کارشناس اقتصاد انرژی با حضور 

در این برنامه به واکاوی ابعاد این موضوع پرداختند.
هاشم اورعی در پاســخ به این ســوال که ناترازی انرژی به چه 
معناست، گفت: در واقع ناترازی واژه درستی نیست. کمبود واژه 
مناسبی است، اما ما از کمبود هم گذشتیم. ما در حوزه انرژی وارد 
مرحله بحران شــده ایم. چون تقاضای ما بیشتر از تولید است و 
درنتیجه یکسری از متقاضیان نمی توانند انرژی دریافت کنند. 
در سال جاری ۱۸ هزار مگاوات کمبود برق داشتیم که نتوانستیم 
پاسخ دهیم. پیش بینی می کنیم این عدد برای سال آینده به ۲۴ 
هزار مگاوات برسد. وی افزود: وقتی همه حامل های انرژی را کنار 
هم می گذاریم می بینیم که ایران یکی از بزرگترین تولیدکنندگان 
حامل های انرژی است. اما مشکل اصلی ما تولید نیست مشکل ما 

مصرف است که باعث این بحران می شود.
وی در خصوص ریشــه های بحران ناترازی گفت: این مشــکل 
یک شبه ایجاد نشــده و حاصل حداقل دو دهه بی برنامگی در 

سیاست های انرژی است. هر دولتی انرژی را از یک کالای تجاری 
به ابزار سیاسی تبدیل کرده است. این مشکل یک شبه و بدون درد 
حل نمی شود. اولین گام این است که مسئولین در کمال صراحت 
و شــجاعت به مردم توضیح بدهند. معتقدم در مسیر درستی 
گام برنمی داریم. مسیر درســت این است که یک جمعی خارج 
از دولت جلساتی داشته باشند و سیاســت انرژی در حوزه های 
مختلف را تدوین کنند و در نهایت به این برسند که گاز، بنزین و 
برق طی دوره پنج ساله به بخش خصوصی منتقل شود. او افزود: 
این مجموعه باید قوانین حاکم بر بازار قیمت را تعیین کند و دولت 
تنها وظیفه تنظیم گری را برعهده داشته باشند. باید بتوانیم که 
اعتماد بخش خصوصی را جذب کنیم. دولت نباید در حوزه انرژی 
بنگاه داری کند بلکه باید سیاستگذاری و نظارت بر امور انرژی را 
انجام دهد.اورعی درخصوص موضوع اصلاح فرهنگ مصرف گفت: 
سرانه مصرف انرژی در ایران حدودا دو برابر جهان است. اما باید 
بدانیم با این انرژی چه می کنیم؟ در شش سال اخیر متوسط هر 
کالایی ده برابر افزایش قیمت داشته است. اما قیمت گازوئیل و 
بنزین تحت تاثیر افزایش قیمت دلار و... قرار نگرفته است. مگر 
می شود قیمت کالایی را ثابت نگاه داریم و انتظار بهینه مصرف 
کردن داشته باشیم؟ نمی توان انتظار داشت وقتی قیمت گازوییل 

در افغانستان ۱۷۰ برابر ایران است قاچاق صورت نگیرد.
وی در ادامــه بیان کرد: اگر روزی می گفتیم که توســعه انرژی 
تجدیدپذیر یک انتخاب است امروز باید بگوییم اجبار است. بر 
اساس آمار توانیر در تیر امسال ۶ درصد انرژی تجدیدپذیر استفاده 
کردیم. ما به اهمیت انرژی تجدیدپذیر واقف نیســتیم. مدیران 
وزارت نیرو بزرگ شده بخش سوخت فسیلی هستند و اعتقاد 
و اعتماد کافی به انــرژی تجدیدپذیر ندارند. دولت نمی تواند در 
بخش برق از انرژی تجدیدپذیر استفاده کند. وزارت نیرو نمی تواند 
اعتماد سرمایه گذار را جذب کند، چون خودش یک وزارتخانه 

ورشکسته است.
جواد نوفرستی کارشــناس اقتصاد انرژی در ادامه درخصوص 
موضوع ناترازی حامل های انرژی گفت: ناتــرازی وقتی ایجاد 
می شود که منحنی عرضه و تقاضا یکسان نباشد. ما واقعا با یک 
بحران و کمبود شدید مواجه هستیم. در زمستان امسال که چند 
روز از آن می گذرد حدود ۳۰۰ میلیون متر مکعب در روز کمبود 
عرضه گاز صورت گرفت، چون تقاضا بیشتر از تولید است. ما یک 
میلیارد و دویست متر مکعب در روز نیاز داریم، اما ۸۵۰ هزار تولید 
داریم. اگر بخواهیم عدالت را رعایت کنیم باید تمامی بخش ها یک 

سوم خاموشی داشته باشند.

وی افزود: با دو دهه حکمرانی اشتباه و غلط و عدم اجرای قوانین 
بالادستی این کمبود هرسال تکرار شده است. امسال برای اولین 
بار علاوه بر مشــکل برق، در نیروگاه ها هم مشکل گاز داشتیم. 
ادامه این روند به بحران بسیار شــدیدی منجر می شود. اگر در 
ادامه امسال برف و باران داشته باشیم کمبود گاز ممکن است به 
۴۰۰ میلیون برسد. همیشه اولویت با بخش خانگی بوده در نتیجه 
صنعت قربانی می شود. این موضوع پیامد های منفی روی نرخ ارز 
ایجاد می کند که خلاف هدف سیاست کلانی است که در پایان 
برنامه پنجم ذکر شده است. ما مصرف را در بخش غیرمولد خانگی 
بالا بردیم، اما بخش مولد و تولید را قربانی می کنیم. نوفرستی با 
اشاره به تصدی گری حاکمیت بر حامل های انرژی گفت: ما کمبود 
قوانین نداریم، اما هیچ دولتی شیوه نامه اجرایی نداشته است. اینکه 
فکر کنیم افزایش قیمت به تنهایی می تواند معجزه کند اینطور 
نیست. ســال ۹۲ طرح کارت انرژی را به دولت وقت ارائه دادم. 
اما دولتمردان اولین راهکاری که ارائه می کنند افزایش قیمت 
است. الان سرمایه گذارانی وجود دارند که راهکار های غیر قیمتی 
پیشنهاد می کنند. باید مشکلات صادقانه با مردم مطرح شود. باید 
بپذیریم که در بیست ســال اخیر مجلس، دولت، وزارتخانه ها و 

حتی دادستان راجع به این موضوع پاسخگو نبودند.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: 
به دنبال به حداقل رساندن 
حجــم معامــلات ارزی در 
بازارهای غیر رسمی هستیم 
و می خواهیم تمام معاملات 
قانونی و نیازهای تجــاری و خدماتی تجار و بازرگانان و 

مردم در این بازار تامین شود.
به گزارش تسنیم، محمدرضا فرزین در جلسه هماهنگی 
با هلدینگ های پتروشــیمی، ضمن تقدیر از همکاری 
مطلوب صنعت پتروشیمی در عمل به تعهدات خود و 
بازگرداندن  ارز به چرخه اقتصادکشور با تاکید براینکه 
همه فعالان اقتصادی کشــور با پیش بینی پذیر شدن 
نرخ ارز در بازار ارز تجاری که کشف نرخ در آن برمبنای 
عرضه و تقاضای و توافق خواهد بود منتنفع خواهند شد 
از ورود هلدینگ های پتروشیمی در بازار ارز تجاری از 

هفته آینده خبرداد .
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به ویژگی های سامانه ارز 

تجاری گفت: هم اکنون با راه اندازی سامانه ارز تجاری 
به سمتی ســوق پیدا می کنیم که تقریباً روزانه تسویه 
معاملات ریالی در مرکز مبادله ارز و طلای ایران نزدیک 
به ۲۰ همت خواهد بــود. حجم معاملات و نوع فعالیت 
مرکز مذکور در زمینه ارز و طلا، نشان دهنده تأثیرگذاری 

و وسعت فعالیت این مرکز در صنعت مالی کشور است.
فرزین ادامه داد: فعالیت ســامانه ارز تجاری به گونه ای 
است که نه تنها نهاد سیاســت گذار از تأمین نیازهای 
ارزی کشــور در نظامی کارا و مبتنی بر بازار اطمینان 
حاصل می کند، بلکه عرضه کنندگان نیز می توانند با 
عرضه ارز صنعت خود نسبت به تأمین مالی و نیازهای 
توسعه ای خود را اقدام کنند. علاوه بر این نرخی شکل 
خواهد گرفت که به نفع متقاضی و عرضه کننده است 
و رانت و انتفاعی متوجه دلالان و واسطه ها نخواهد بود. 
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: به دنبال به حداقل 
رســاندن حجم معاملات ارزی در بازارهای غیر رسمی 
هستیم و می خواهیم تمام معاملات قانونی و نیازهای 
 تجاری و خدماتی تجار و بازرگانــان و مردم در این بازار 

تامین شود.

تامین تمامی نیازهای رسمی در بازار ارز تجاری
وی افزود: انتقال تمام نیازهای رسمی کشور به بازار ارز 
تجاری ممکن است و البته هدف ما این است که نرخ بازار 
ارز تجاری، نرخ ارز کشور باشد. امری که سالها در کشور 
محقق نشده است. براساس برآوردها، به واسطه راه اندازی 
سامانه ارز تجاری، نزدیک به ۷۰ یا ۸۰ میلیارد دلار در این 
بازار معامله انجام خواهد شد. در این زمینه نیز با نگاهی به 
حجم معاملات سال گذشته در می یابیم که ۶۵ میلیارد 
دلار در بازار نیما معامله شده است. از این منظر و باتوجه 
به حجم معاملات این نرخ باید مبنای بازار ارز کشور باشد 

و به بازارها علامت دهی کند.
فرزین با بیان اینکه علامت دهی نرخ برای بانک مرکزی 
حائز اهمیت است، عنوان کرد: به دنبال آن هستیم نرخی 
که در بازار ارز تجاری شــکل می گیرد به سایر بازارها 
علامت دهی کند. پیش از این نیز نرخ بازار نیما به بازار کالا 
علامت می داد، اما به بازار دارایی علامت دهی نمی کرد. 
لذا امیدواریم در آینده بازار دارایی نیز علامت دهی کند و 
بتوانیم یک بازار تنظیم شده و تحت نظر بانک مرکزی را 
داشته باشیم که علامت دهی لازم را به سایر بازارها داشته 

باشد. زیرا زمانی که تکانه های سیاسی و امنیتی رخ می 
دهد، متأسفانه شوک های نقدینگی در کشور ایجاد می 
شود و موجب تغییراتی در قیمت ها می شود که طبیعتاً 
موجب نگرانی عاملین اقتصادی فراهم می گردد و می 

تواند انتظارات تورمی را تحریک کند. 

حرکت به سمت ثبات اقتصادی با همراهی 
فعالان اقتصادی

رئیس کل بانک مرکزی در ادامــه با تاکید بر ضرورت 
ایجاد ثبات اقتصــادی در بازار هــای مختلف گفت: 
هنگامی که ثبات اقتصادی اتفاق می افتد، همه از آن 
منتفع می شوند. فعالان اقتصادی کشور از بی ثباتی ها 
و غیرقابل پیش بینی بودن نرخ ها آسیب می بینند. در 
این باره ما به عنوان بانک مرکزی موظفیم شــرایطی 
را برای قابل پیش بینی شــدن نرخ ها فراهم آوریم و 
بتوانیم ثبات اقتصادی را با وجود شوک های سیاسی و 
امنیتی برقرار کنیم. البته در این مسیر همراهی و کمک 
فعالان اقتصادی بسیار تعیین کننده است.  رئیس هیأت 
عالی بانک مرکزی تاکید کرد: یک بازار قاعده مند، به 
ثبات اقتصادی بیش از دستوری بودن نرخ ها که برای 
برخی صنایع غیرقابل قبول است، کمک می کند. لذا 
به همراهی و همکاری فعــالان اقتصادی نیازمندیم و 
امیدواریم با شکل گیری این بازار به نیازهای صنعت 
پتروشیمی نیز پاسخ داده شــود. چراکه بخش عمده 
منابع ارزی و پس انداز کشــور به صنعت پتروشیمی 
اختصاص یافته و هم اکنون به صنعتی بالغ و تأثیرگذار 

در اقتصاد کشور تبدیل شده است. 

انتشار اوراق ارزی در مرکزی مبادله 
فرزین با اشاره به کارکرد مرکز مبادله ارز و طلای ایران، 
به عنوان محلی برای تأمین نیازهای فعالان اقتصادی 
 )SPOT( کشور، گفت:  در حال حاضر، در این بازار نرخ
است، اما امیدواریم در آینده به سمت نرخ فوروارد حرکت 
کنیم و بازار فوروارد را راه اندازی می کنیم. علاوه بر آن 
بازار اوراق ارزی راه اندازی شده است و بیشتر اوراقی نیز 
که به فروش رفته، مرتبط با صنعت پتروشیمی بوده است. 
با اوراق ارزی می توانیم نیازها و تأمین مالی صنایع را انجام 
داد. چراکه در حال حاضر تأمین مالی خارجی کشــور 
به دلیل شرایط تحریم با مشکلاتی مواجه است. از این 
دیدگاه، تقریباً بار تأمین مالی کشور، چیزی درحدود ۹۲ 
درصد، برعهده نظام بانکی است. لذا باید تلاش کرد تا با 
متنوع سازی روش های تأمین مالی، فرایند توسعه در 

کشور متوقف نشود. 

تسهیل فعالیت پتروشیمی ها با هماهنگی 
دستگاه های ذی ربط 

آرام معاون ارزی بانک مرکزی نیز در این نشست ضمن 
قدردانی از همکاری شرکت های پتروشیمی در عرضه ارز 
در سامانه ارز تجاری یادآور شد: هلدینگ های پتروشیمی 
از زمانی که ســقف قیمتی در سامانه نیما توافقی شده 
است، همراهی بسیار مطلوبی در عرضه ارز داشته اند و 
امیدواریم همکاری پتروشــیمی ها تداوم داشته باشد. 
امید اســت با برنامه ریزی های لازم عرضه ارز از سوی 
پتروشیمی ها طی روزهای پایانی سال میلادی افزایش 

یابد.

کاهش ریسک های معاملاتی در بازار ارز تجاری 
عضو هیأت عامل بانک مرکزی با بیــان اینکه تغییر 
ساختار نیما به بازار برای اولین بار در تاریخ ایران رخ 
می دهد گفت: بازار ارز تجاری برمبنای عرضه و تقاضا 
شکل می گیرد و بسیاری از ریسک هایی که شرکت 
های پتروشیمی تاکنون با آن مواجه بودند، برطرف 
خواهد شد. ارز در اختیار بانک قرار می گیرد و بانک 
عرضه می کند و تقاضاها براســاس سیستم مچینگ 
خواهد بود و تشخیص افراد اثری نخواهد داشت. علاوه 
بر آن فساد نیز کاهش می دهد. لذا به واسطه عرضه 
و تقاضایی که در این بازار شکل می گیرد، این امر به 

کشف نرخ بهینه کمک می کند.
وی ضمــن تأکید بر عرضــه ارز تمــام هلدینگ های 
پتروشیمی در بازار ارز تجاری به عنوان یک بازار واقعی 
عرضه و تقاضا، تصریح کرد: سیاست یکسان عرضه به 
قیمت واحد از سوی هلدینگ های پتروشیمی پیشنهاد 
مطلوبی اســت که می تواند با محوریت انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران و با هماهنگی بانک 
مرکزی انجام شود. چراکه میانگین موزون معاملات به 
عنوان قیمت نهایی پایانی کشــف می شود، می تواند 

مبنای قیمت خوراک پتروشیمی در هر روز قرار گیرد. 
مقام مسئول بانک مرکزی درباره سازوکارها خاطرنشان 
کرد: شرکت هایی که محل تخصیص ارز و رفع تعهد آنها 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران است، تنها می توانند در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران فعالیت کنند. اما شرکت 
هایی که در نیما فعال هستند محل تأمین ارز آنها می 
تواند نیما و مرکز مبادله باشد و شرکت های پتروشیمی 
نیز محل رفع تعهدشان می تواند هر دو گزینه نیما و مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران باشد. اما باید به خاطر داشت که 
از یک بهمن ماه ســال جاری حضور در بازار ارز تجاری 
الزامی است. به دلیل اینکه هلدینگ های پتروشیمی 

با زمان بندی مشخص و به صورت هماهنگ به بازار ارز 
تجاری وارد شوند.

فروش 7 میلیــارد و 144 میلیون دلار ارز 
پتروشیمی ها در سامانه نیما 

احمد مهدوی، دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی ایران ضمن اشــاره به فعالیت های بانک 
مرکزی برای رفع موانع تولید، درباره عملکرد صادراتی 
و فروش ارز شرکت های پتروشیمی ها طی ۸ ماه سال 
جاری تصریح کرد: پتروشیمی ها در تناژ ۷ درصد نسبت 
به سال ۱۴۰۲ رشد داشته اند. صادرات ۷ درصد و ارزش 
)محصولات پتروشیمی( ۱۲ درصد افزایش داشته است. 
همچنین میانگین سبد )محصولات پتروشیمی( نیز ۵ 
درصد افزایش داشته است. وی افزود: فروش ارز نیما در 
سال جاری ۷ درصد افزایش داشته است و نسبت فروش 
ارز در سامانه نیما در ۸ ماهه سالجاری، ۷ میلیارد و ۱۴۴ 
میلیون دلار بوده است، این در حالی است که این آمار در 
سال گذشته و طی مدت مشابه ۶ میلیارد و ۶۵۳ میلیون 
دلار بوده است. لذا این آمار حاکی از آن است که ۷۷ درصد 
از ارز پتروشیمی در نیما عرضه شده است. دبیرکل انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران با بیان اینکه 
در برنامه هفتم توسعه ۴۹ طرح در نظر گرفته شده است، 
تصریح کرد: این طرح ها اکثراً در زنجیره هستند و زمانی 
که به تولید می رسند، سبد ارزش ارزی هلدینگ های 
پتروشیمی را افزایش می دهند. لذا در صورتی که برنامه 
هفتم توســعه را محقق کنیم، بیش از ۲۵ میلیارد دلار 
صادرات خواهیم داشت و البته خلق ارزش پتروشیمی 

ها نزدیک به ۴۰ میلیارد دلار دارای ارزش خواهد بود.
وی با اشــاره به آمار ماهانه فروش ارز پتروشیمی ها در 
ســامانه نیما عنوان کرد: در آبان ماه سال گذشته ۸۳۲ 
میلیون دلار ارز در سامانه نیما از سوی پتروشیمی ها به 
فروش رسیده است، در حالی که در آبان ماه سال جاری 
این میزان ۹۴۶ میلیون دلار بوده اســت. اقای مهدوی 
ضمن ارائه گزارش از فعالیت های پتروشیمی ها در بازار 
ارز تجاری گفت: از آغاز بکار بازار ارز تجاری، ۵۱۶ میلیون 

دلار ارز توسط پتروشیمی ها به فروش رسیده است.
 به گفته وی، پتروشیمی ها از آمادگی لازم برای فروش 
ارز خود در سامانه بازار ارز تجاری و حضور همه جانبه در 
این بازار برخوردارند. در این شرایط، با کم کردن شکاف 
نرخ ها، عده ای که خریدار هستند خارج می شوند چراکه 
این افراد به ارز برای نیازهای واقعی خود احتیاجی به ارز 
ندارند و اینگونه افراد از بازار خارج می شوند و نیازهای 

غیرواقعی از بازار خارج می شوند.
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نیازهای ارز مردم و تجار در بازار تجاری تأمین شود

تامین نیازهای رسمی در بازار ارز تجاری

زمینه رشد ۲.۵ برابری تجارت با اتحادیه اوراسیا فراهم شد

به دستور پزشکیان؛ تامین مالی پروژه های مسکن تسریع می شود

دولت نباید در حوزه انرژی بنگاه داری کند

آگهی تحدید حدود اختصاصی پلاک فرعی 4۰1 
سنگ اصلی ۲۹ بخش ۵ گیلان

در اجــرای قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی )تبصره ماده ۱۳ ( ، ششدانگ 
یک قطعه زمین محصور مشتمل بر یکباب خانه ویلایی تازه 
ساخت بمساحت ۶۹۱ متر مربع مفروز از پلاک شماره ۱۹۰ 
فرعی از ســنگ اصلی ۲۹ واقع در روســتای تسیه بخش ۵ 
گیلان حوزه ثبتی خمام به نام آقای امیر معافی مقدم فرزند 
علی از هیأت مذکور رأی صادر و جهت آن پلاک فرعی ۴۰۱ 
تعیین شده و چون اصل ملک تحدید حدود نشده، در اجرای 
تصمیم هیات مذکور تحدید حدود پلاک اخیر الذکر ساعت 
۱۱:۳۰ صبح مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۳ در محل شروع و به عمل 
خواهد آمد ، بدینوسیله مراتب جهت اطلاع مالکین مجاور 
آگهی میشــود چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی 
ملک داشته باشند میتوانند از تاریخ تعیین حدود لغایت سی 
روز کتباً با قید نشانی کامل به اداره ثبت اسناد و املاک خمام 

تسلیم و رسید اخذ نمایند . 
تاریخ انتشار: چهارشنبه ۱۴۰۳/۱۰/۱۲ 

سجاد عاشری-سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک 

آگهی مزایده اتومبیل
بموجب پرونده اجرائی کلاســه ۱۴۰۳۰۰۳۵۶ علیه آقای سعید مقصود 
کهن پهلویانی که خانم نیره سندی ))موضوع سند صداقیه شماره ۱۰۴۱۷ 
مــورخ ۱۳۸۲/۰۳/۰۱ دفترخانه ازدواج ۱۷ شــهر فومن(( ششــدانگ 
یکدستگاه خودروی سواری بنز مدل ۲۰۰۷ به رنگ سفید و چهار سلندر 
بنزینی بشــماره پلاک انتظامــی ۲۲ ل ۳۴۸ ایران ۵۶ و شــماره موتور 
  wdbuf۵۴x۱۷b۱۶۸۳۱۳ ۲۷۲۹۴۳۳۰۶۴۴۰۸۳ و شــماره شناسی
که برابر گزارش کارشناس رسمی اتومبیل در لحظه بازدید وضعیت بدنه 
مطلوب در حد مدل و فاقد رنگ شدگی بوده است وضعیت لاستیکها ۵۰ 
درصد آج در سطح اتکا و موتور اتومبیل در لحظه بازدید روشن، گیربکس 
در لحظه بازدید فاقد عیب و نقص فنی آماده بکار ارزیابی گردیده است و 
قابلیت شماره گذاری و واگذاری به غیر را دارد و اصالت اتومبیل مورد تایید 
که برابر نظر کارشناس رسمی دادگستری با احتساب هزینه های جاری 
دولتی و خلافی خودرو و... به مبلغ بیست و هفت میلیارد ریال ارزیابی شده 
و خودروی مزبور از ساعت ۹ الی ۱۲ روز شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۹ در 
فومن - پارکینگ انقلاب در قبال قسمتی از مطالبات خانم نیره سندی از 
طریق مزایده به فروش میرسد مزایده از مبلغ بیست و هفت میلیارد ریال 
شروع و به بالاترین قیمت پیشــنهادی فروخته میشود. لازم به ذکر است 
پرداخت بدهی های مربوط به امور مالیاتــی و غیره تا تاریخ مزایده اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده بوده و 
و تیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد. شرکت در مزایده منوط به 
پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناســی به حساب سپرده ثبت بوده و 
برنده مزایده مکلف است. ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از 
تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورت عدم پرداخت 

در مهلت مقرر مبلغ مذکور قابل استرداد نمیباشد. 
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۲  

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی فومن
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فناوری و 
اطلاعات

صرفهجویی۳میلیوندلاریباساختشیرهاینفتیدانشبنیان
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت از بومی سازی و ساخت شیرهای توپی ۴۲ اینچ 
با قابلیت تعمیر با تکیه بر توان و دانش متخصصان داخلی خبر داد و گفت: این مهم نه تنها 
۳ میلیون دلار صرفه جویی ارزی برای کشور به ارمغان آورده، بلکه گامی مهم در جهت 

خودکفایی صنعت نفت است.
به گزارش ایرنا، نصرالله زارعی با بیان اینکه با اعتماد به تــوان و دانش ایرانی می توان به 
ظرفیت های سازندگان داخلی تکیه کرد، گفت: این نوع شیرهای توپی که از سوی یکی از 
سازندگان داخلی و باتجربه در حوزه صنعت نفت و گاز در حال ساخت است، قابلیت تعمیر 
در محل )On Site( داشته و بدون نیاز به جدا شدن شیر از خط، تولید را به صورت کاملًا 

بهینه برای بهره بردار فراهم می کند.
وی افزود: به منظور عمل به شعار سال »جهش تولید با مشارکت مردم« این طرح با اعتماد 
و باور به توانمندی سازندگان دانش بنیان و نیروهای جوان و متخصص داخلی در ساخت 
شیرهای ۴۲ اینچ، آغاز شده و افزون بر اینکه تاکنون مانع خروج بیش از ۳ میلیون دلار ارز 
از کشور شده، مانند پروژه ملی گوره - جاسک برای کمک به رشد و شکوفایی سازندگان 

داخلی در شرایط تحریم، کمک شایانی داشته است.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت، این دستاورد را برگ زرین دیگری در حوزه 
داخلی سازی کالاهای تخصصی صنعت نفت دانست و اظهار امیدواری کرد با بهره گیری 
هرچه بیشتر از ظرفیت های سازندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان، توسعه پروژه ها 

با سرعت بیشتری تکمیل شود.
بر اســاس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، با توجه 
به شتاب زیاد تغییر فناوری در صنعت نفت، توجه به شرکت های دانش بنیان و فناور در 
این صنعت بیش ازپیش اهمیت یافته است. از همین رو وزارت نفت همسو با اجرای قانون 
حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور، حمایت از کالای ایرانی و بهره مندی از 
مصوبه تولید بار اول برای تأمین نیازهای فناورانه، راهبردی و تحریمی، ارتباطات علمی و 

مالی خود را با شرکت ها و مؤسسه های دانش بنیان افزایش داده است.

دستیابی به استقلال فناورانه با تقویت ارتباط دانش بنیان ها با نظام سلامت
دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی گفت: تقویت ارتباط دانش بنیان ها 

با نظام سلامت، کلید دستیابی به استقلال فناورانه و اقتصادی کشور است.
به گزارش مهر به نقل از وبدا، دکتر مصطفی قانعی به بررسی نقش دانش بنیان ها در ارتقای 
نظام سلامت و تأثیر این شرکت ها بر استقلال، امنیت و آینده پزشکی کشور پرداخت و با 
تأکید بر لزوم همگرایی میان حوزه های مرتبط با سلامت و فناوری های نوین، اظهار کرد: 
زیرساخت های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به گونه ای طراحی شده که تمامی 

تصمیمات در حوزه تحقیقات، فناوری و آموزش تحت مدیریت مستقیم وزیر قرار دارد.
دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی ادامه داد: این ساختار متمرکز به 
وزارتخانه اجازه می دهد تا با هماهنگی و انسجام کامل، چالش ها را شناسایی و رفع کند. 
چنین مدلی در سایر دستگاه های اجرایی یا وزارتخانه ها وجود ندارد و همین موضوع به 

ارتقای نظام سلامت کمک شایانی می کند.
وی با بیان اینکه ورود دانش بنیان ها به عرصه تولید دارو و تجهیزات پزشــکی، تأثیری 
دوچندان بر اقتصاد کشــور و امنیت ملی دارد، گفت: سلامت، علاوه بر تأثیر مستقیم بر 
معیشت مردم، یک موضوع امنیتی است. در شرایطی که واردات تجهیزات و دارو به دلیل 
تحریم ها مختل می شود، تاب آوری مردم نیز کاهش می یابد. اما با حمایت از دانش بنیان ها، 

می توانیم علاوه بر خودکفایی، تنش های ارزی را کاهش داده و اشتغال زایی ایجاد کنیم.
دکتر قانعی با تاکید بر اینکه سلامت، همواره در اولویت برنامه های حکمرانی قرار دارد، به 
نگاه ویژه مقام معظم رهبری، رؤسای جمهور و مجلس به این حوزه اشاره و عنوان کرد: 
ســلامت در کنار اقتصاد و امنیت، از اولویت های اصلی کشور است و همین امر، سرمایه 

 گذاری در این حوزه را برای دانش بنیان ها جذاب تر می کند.
وی با پیش  بینی تغییرات گسترده در پزشکی طی دهه آینده، بیان کرد: ۱۰ سال دیگر، 
اثری از پزشکی ســنتی باقی نخواهد ماند. ابزارهایی مانند هوش مصنوعی، ژن درمانی، 
بیوتکنولوژی و سلول درمانی جایگزین روش های فعلی خواهند شد. اگر از امروز ارتباط 
دانش بنیان ها با فناوری های آینده پزشکی تقویت نشــود، در آینده وابستگی به خارج 

اجتناب ناپذیر خواهد بود.
دکتر قانعی با اشاره به پایداری بازار سلامت، گفت: برخلاف سایر بخش های اقتصادی، 
سلامت بازاری است که هیچ گاه تعطیل نمی شود. حتی در دوران رکود اقتصادی، مردم 
به خدمات پزشکی و دارویی نیاز دارند. این ویژگی، سلامت را به یکی از امن ترین حوزه ها 
برای سرمایه گذاری تبدیل کرده است. وی به ظرفیت صادراتی حوزه سلامت اشاره کرد و 
گفت: کشورهای همسایه، به دلیل کیفیت و قیمت مناسب خدمات سلامت در ایران، به 
این حوزه توجه ویژه ای دارند. دانش بنیان ها می توانند با استفاده از این ظرفیت، بازارهای 
بین المللی را در اختیار بگیرند. دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی، 
بر نقش ستاد توسعه زیست فناوری به عنوان حلقه اتصال دانش بنیان ها با حوزه سلامت 
تأکید کرد و افزود: معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و ستاد زیست  فناوری آماده 
حمایت از شرکت های دانش بنیان هستند. این همکاری ها می تواند زمینه ساز شکل گیری 

یک زیست بوم پایدار در حوزه سلامت باشد.
دکتر قانعی مجددا یادآور شد که تقویت ارتباط دانش بنیان ها با نظام سلامت، کلید دستیابی 
به استقلال فناورانه و اقتصادی کشور است. ســرمایه  گذاری در این حوزه نه تنها به رفع 
نیازهای داخلی کمک می کند، بلکه امکان دسترسی به بازارهای بین المللی را نیز فراهم 
می سازد. وی همچنین در ادامه، به بررسی چالش های پارک های علم و فناوری و نقش آن ها 

در توسعه حوزه سلامت پرداخت.
دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشــکی همچنین بر ضرورت ایجاد 
پارک های تخصصی، همکاری میان وزارتخانه ها و بهره گیری از تسهیلات سربازی برای 

حمایت از شرکت های دانش  بنیان تأکید کرد.
دکتر قانعی با اشاره به شرایط پارک های علم و فناوری، گفت: بیش از ۷۰ تا ۸۰ درصد این 
پارک ها جذابیت لازم را برای شرکت ها ندارند. خدماتی مانند معافیت مالیاتی و مشوق های 
دیگر، که در پارک ها ارائه می شود، به  صورت مشــابه در چارچوب دانش بنیان ها نیز در 
دسترس است. این موضوع باعث شده که بسیاری از شرکت ها تمایلی به استقرار در پارک ها 
نداشته باشند. وی پیشنهاد داد که وزارت بهداشت پارک های تخصصی سلامت ایجاد کند و 
در ادامه گفت: پارک های تخصصی می توانند نیازهای حوزه سلامت را به طور خاص برطرف 
کنند. علاوه بر این، در برخی حوزه ها، مانند تجهیزات پزشکی، ایجاد پارک های مشترک 
میان وزارت بهداشت و وزارت علوم ضروری است. در این پارک های مشترک، وزارت علوم 
وظیفه تربیت نیروی متخصص را بر عهده دارد و وزارت بهداشت به عنوان تنظیم گر عمل 
می  کند. وی درباره اهمیت همکاری میان وزارتخانه ها، خاطرنشان کرد: در حوزه هایی 
مانند مهندسی الکترونیک، برق، مکانیک و مواد، نیروی متخصص توسط وزارت علوم تربیت 
می شود. اما تأییدیه های تجهیزات پزشکی و تنظیم گری این حوزه بر عهده وزارت بهداشت 
است. ایجاد پارک های مشترک می تواند باعث هم افزایی میان این دو نهاد شود و نیازهای 
هر دو طرف را پاسخ دهد. این همکاری نیازمند طراحی دقیق برای تعامل میان سمت تقاضا 

)وزارت بهداشت(، سمت عرضه )وزارت علوم( و نهادهای تنظیم گر است.
دکتر قانعی با اشاره به همکاری های صورت گرفته با ستاد کل نیروهای مسلح، خاطرنشان 
کرد: با توافق های انجام شده با ستاد کل، مشمولان می توانند از تسهیلات مربوط به سربازی 
برای فعالیت در شــرکت های دانش بنیان بهره مند شوند. این تسهیلات با هدف تشویق 
نخبگان به فعالیت در حوزه های علمی و فناورانه طراحی شده و فرآیندهای آن نیز ساده تر 
شده است. اما شرکت ها باید توانایی مدیریت صحیح این نیروها را داشته باشند تا از این 
فرصت به بهترین شکل بهره برداری کنند. وی تأکید کرد که بهره برداری از زیرساخت ها و 
امکانات موجود به توانایی خود شرکت ها بستگی دارد و گفت: شرکت های دانش بنیان باید 
یاد بگیرند که چگونه از این فرصت ها به درستی استفاده کنند. اگر شرکتی نتواند از خدمات 
و امکانات بهره مند شود و عملکرد ضعیفی داشته باشد، نشان دهنده ضعف در مدیریت آن 
است. ما به دنبال رویکردی هستیم که شرکت ها نه تنها از خدمات استفاده کنند، بلکه خود 

نیز در نگهداری و توسعه زیرساخت ها نقش داشته باشند.

اخبار

تصمیم گیری دیرهنگام درباره 
رجیستری گوشی های آیفون، 
دســت دلالان بــرای خرید 
و فروش شــماره پاسپورت و 
ثبت گوشــی ها را باز گذاشته 
اســت و آن ها به روش های مختلف با پاســپورت های 
مسافران دست به رجیستری گوشی های آیفون می زنند. 
به گزارش ایرنا، پنجم آبان ســال جاری، »ســید ستار 
هاشــمی« وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات پس از 
جلســات متعددی که در حوزه رجیستری گوشی های 
آیفون ۱۳ به بعد برگزار شده بود، اعلام کرد این گوشی ها 

می توانند به صورت قانونی رجیستر شوند.
پس از اعلام خبر وزیر ارتباطات، نامه ای منتشر شد که 
خبر از تعرفه ۹۶ درصدی واردات این گوشی ها می داد. 
در مدت کوتاهی این محتوا از سوی دولت رد شد و وزیر 
اقتصاد نیز اعلام کرد: »تعرفه ۹۶ درصدی واردات آیفون 
مصوبه ما نبود و حتماً اصلاح خواهد شــد«. عبدالناصر 
همتی همچنین در مورد تعرفه نهایی برای واردات آیفون 
گفت که »احتمالاً حدود ۳۰ درصد خواهد بود و بیشتر 

از آن منطقی نیست«.
در نهایت دولت برای گوشی های بالای ۶۰۰ دلار، حقوق 
ورودی در رویه تجاری ۱۵ درصد و در سایر رویه ها ۳۰ 
درصد و بــرای گوشــی های ۶۰۰ دلار و کمتر، حقوق 
ورودی در رویه تجاری پنج درصد و در ســایر رویه ها ۶ 

درصد تعیین شد.

رجیستری گوشــی با کمی تاخیر و به شکل 
محدود آغاز شد

با اعلام این خبر، رجیســتری گوشــی همراه به شکل 
مسافری و البته همراه با کمی تاخیر در کشور آغاز شد؛ 
البته خبر اولیه جزئیات زیادی نداشت و برداشت اشخاص 
این بود که قرار اســت همه گوشــی هایی که در دست 
مردم است، به شکل قانونی و با پرداخت تعرفه مشخص 

رجیستر شوند؛ اما ماجرا چنین نبود.
در این بخش فقط گوشی هایی که از نهم آبان در کشور 
فعال سازی شده بودند، می توانســتند به شکل قانونی 
رجیستر شــوند که آن هم نیاز به پاسپورت افراد و ثبت 
گوشی در گمرک داشت در حالی که گفته می شود یک 
میلیون گوشی آیفون بدون رجیستری در دست مردم 
اســت؛ از این رو با مصوبه دولت، در گام نخست زمینه 
اجرای شــکل محدودی از رجیستری فراهم شد ضمن 
اینکه هنوز در آن زمان رویه واردات این شکل گوشی ها 

مشخص و اعلام نشده بود.

فرایند رجیستری به چه شکل است؟
فرایند رجیستری سری گوشی  تلفن همراه به این شکل 
است که هر مســافر با کد ملی خود می تواند سالانه یک 
تلفن همراه از خارج از کشور به شکل مسافری وارد کرده 

و آن را در گمرک به ثبت برساند.
پس از ثبت اولیه در گمرک، یک »کد« برای فعال سازی و 
پرداخت هزینه رجیستری دریافت می شود و حدود یک 
ماه زمان دارد تا با پرداخت این هزینه، گوشــی به شکل 
قانونی در شبکه ارتباطی کشور ثبت شود. اگر این فرایند 
طی نشود آنتن دهی گوشی که در گمرک ثبت شده یک 

ماه بعد قطع می شود.
این مسیر قانونی است که توسط دولت برای گوشی های 
مسافری تعریف شده است. اما بررسی های خبرنگار ایرنا 
نشان می دهد در لایه زیرین جامعه، رجیستری گوشی 
آیفون به شکل دیگری انجام می شود و برخی دارندگان 
این گوشــی ها می گویند که توانســته اند حتی بدون 
رجیستری گوشی خود را در شــبکه آنتن دهی کشور 

نگه دارند.

خرید و فروش پاسپورت مسافران
روی دیگر داستان آزادسازی واردات آیفون، بازار سیاهی 
اســت که برای در اختیار گرفتن پاســپورت مسافران 
ورودی به کشور به راه افتاده است؛ از زمانی که رجیستری 
آیفون آغاز شــده، عده ای در فرودگاه و عده ای دیگر در 
آژانس های هواپیمایی به مســافران اعلام می کنند که 
در ازای دریافت مبلغ ۲ تا پنج میلیون تومان پاسپورت 
خود بعد از سفر را به آنان بدهند تا از طریق آن، گوشی  

مشتریان خود را به ثبت برسانند.
نخستین مرحله دریافت ســود از خریدار در این نقطه 
اتفاق می افتد و فرصت استفاده از پاسپورت با هر قیمتی 
که خریداری شده باشد، با مقداری سود به مشتری که 

خواهان رجیستری گوشی خود است، فروخته می شود.
پس از دریافت آن کد، مشــتری یا فروشنده گوشی از 
طریق ســایت »همتا« تعرفه رجیســتری را پرداخت 
و گوشــی را به صورت قانونی وارد شــبکه می کند. در 
این بخــش هــم البتــه ممکن اســت فروشــنده به 
مشــتری کــه اطلاعات زیــادی نــدارد، اصــرار کند 
که خــودش باید هزینــه رجیســتری را پرداخت کند 
که همین مســاله هم می تواند ســود چنــد میلیونی 
برایش داشــته باشــد. در این چرخه مانند هر چرخه 
 کامل  نشده دیگر، ســود به جیب دلال می رود و مردم 

متضرر می شوند.
اتفاق دیگری که ممکن است رخ دهد، این است که برخی 
از سودجویان فعال در حوزه تلفن همراه، با پاسپورت های 
دزدی یک فراینــد جعلی را به مشــتری القا کنند و در 
نهایت پس یک ماه از گذشــت رجیستری جعلی، آنتن 

گوشی برای همیشه از بین برود و دست مشتری نیز به 
جایی بند نباشد.

راهی برای فرار از پرداخت هزینه رجیستری
حدود سه ســال از ممنوعیت رجیستری گوشی آیفون 
می گذرد؛ در این مدت بســیاری از کاربــران آیفون یاد 
گرفته اند که چطور بدون فعال سازی و رجیستری، آنتن  

گوشی خود را بازیابی کنند.
اکنون با یک پرس و جوی ساده می توان فهمید آن هایی 
که شبکه را می شناســند و راه های برگرداندن آنتن را 
می دانند، دیگر رغبتی به پرداخت هزینه های چند ۱۰ 
میلیونی رجیســتری ندارند و ترجیــح می دهند مانند 
زمانی که ممنوعیت وجود داشت، بدون پرداخت هزینه 
از گوشــی خود اســتفاده کنند. این موضوع را برخی از 
دارندگان آیفون به خبرنگار ایرنا مطرح کرده  و گفته اند 
با همین روش حتی پارســال که آیفون ۱۴ ممنوع بود، 

گوشی خود را تا الان فعال نگه داشته اند.

هزینه رجیستری آیفون و نرخ دلار شانه به 
شانه بالا می روند

هزینه رجیســتر تلفن همراه بر اساس ارزش دلاری آن 
تعیین می شود؛ بر این اساس هرگاه که نرخ دلار بالا برود، 
هزینه رجیستری گوشــی آیفون نیز رو به افزایش می 
گذارد؛ پیگیری خبرنگار ایرنا از بازار تلفن همراه نشــان 
می دهد اکنون گوشــی آیفون ۱۶ پرومکس با ظرفیت 
۵۱۲ گیگا بایت که همه فرایند رجیستری آن تا دو هفته 
قبل بین ۳۸ تا ۴۲ میلیون تومان انجام می شــد، اکنون 

با افزایش سه تا چهار میلیون تومانی مواجه شده است.
در فرایندی که برای رجیستری گوشی آیفون در کشور 
مشخص شده، تنها گوشی های مسافری که از تاریخ ۹ 
آبان با انداختن سیمکارت فعال سازی شده اند، می توانند 

در گمرک ثبت شده و رجیستر شوند و گوشی هایی که 
قبل از این تاریخ و در واقع از زمان ممنوعیت رجیستری 

آیفون در کشور فعال شده اند، هنوز بلاتکلیف هستند.
عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصــادی و دارایی در این 
باره گفته است: »طبق برآوردها حدود یک میلیون از این 
نوع گوشی ها دست مردم است و جزو دارایی آنهاست که 
در عمل بلا استفاده شده اســت؛ از این رو باید تمهیدی 
برای استفاده از این گوشی ها نیز در نظر گرفت.« البته با 
گذشت یک ماه از اعلام این موضوع هنوز خبری فرایندی 
اعلام نشده است. به گفته مسئولان برای رفع این مشکل 

نیاز به فراهم کردن زیرساخت های مورد نیاز است.
آخرین خبر درباره واردات گوشی های آیفون به سوم دی 
ماه باز می گردد که »سیدحسن سادات حسینی« رئیس 
کمیسیون تخصصی موبایل و لوازم جانبی اتاق اصناف 
ایران اعلام کرد که قرار اســت تا ۱۰ روز آینده شناسه 
آیفون ۱۵ و ۱۶ در سامانه تعریف شــود و بر این اساس 
تجار می توانند طبق شرایط قبلی یعنی با استفاده از ۳۰ 
درصد از سقف و سابقه و همچنین ارز حاصل از صادرات 

خود، اقدام به واردات آیفون ۱۵ و ۱۶ کنند.
وی با اشاره به مشکلات موجود در روند واردات گوشی 
تلفن همــراه، گفت: بــا توجه به طولانی شــدن زمان 
تخصیص ارز بــرای واردات گوشــی، واردکنندگان با 
چالش های جدی روبه رو شده اند که طبق اعلام سازمان 
توسعه تجارت، اکنون شرایط برای تخصیص ارز مناسب 
نیست. این مقام صنفی افزود: بر این اساس هنوز مشخص 
نیست که چه میزان ارز و بر اساس چه ساز وکاری و در 
چه زمانی قرار است به واردکنندگان اختصاص پیدا کند؟ 
از این رو مقرر شده است کمیته ای با هدف شفافیت در 
تخصیص ارز و اختصاص عادلانــه ارز به واردکنندگان 
تشکیل شود و دبیرخانه این کمیته، در سازمان توسعه 

تجارت به امور مربوطه رسیدگی کند.
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خرید و فروش پاسپورت در بازار سیاه رجیستری آیفون 
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رئیس ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی 
گفت: با توجه به ضرورت شــبکه و نیازی که اپراتورها 
برای توسعه ۵G به باندهای فرکانسی مورد نیاز دارد، 
ان شــاءالله تا پایان ســال مزایده انجام خواهد شد. به 
گزارش ایســنا، فرکانس های امواج رادیویی یک منبع 
مهم کمیاب است که در همه کشورهای جهان در اختیار 
دولت ها قــرار دارد و مدیریــت آن ماهیتی حاکمیتی 
دارد، اما بر اساس مقررات داخلی در برخی کشورها، به 
بهره بردارانی نظیر اپراتورهــای تلفن همراه هم واگذار 
شده است.برگزاری مزایده باند ۳۵۰۰ مگاهرنز از جمله 
نیازمندی های پیاده سازی نسل پنجم اینترنت در کشور 
محسوب می شــود که چند سالی اســت در پیچ و خم 
تصمیم گیری ها قرار گرفته و در نتیجه همچنان وضعیت 

نامشخصی دارد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ماه 
گذشته اعلام کرد توسعه این نسل از اینترنت در دستور 
کار قرار دارد و امیدوارند در آینده نزدیک بحث فرکانس 

ها برای نسل پنجم اینترنت را حل کنند.
اخیرا اعلام کرده است که توسعه نسل پنجم تلفن همراه 
در دستور کار است. به گفته وی یکی از موضوعاتی که 
مدت هاست مطرح بوده و امیدوار هستند که در آینده 
نزدیک این موضوع را حل کنند، بحث فرکانسی است 
که برای نســل پنجم تلفن همراه مورد اســتفاده قرار 

می گیرد.
او همچنین گفت مقدمات آن فراهم شده و قیمت گذاری 
نیز صورت گرفته است؛ اگرچه برخی از نهادها هستند 
که یکسری دغدغه دارند اما در حال پیگیری و مذاکره 

هســتند تا به جمع بندی برســند و مزایده را نهایی و 
واگذاری آن انجام شود.

در این راســتا حمید فتاحی- معاون وزیر ارتباطات و 
رئیس ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی 
درباره توســعه نســل پنجم اینترنت )۵G( و آخرین 
وضعیت تعیین و تکلیف فرکانس های آن اظهار کرد: با 
توجه به ضرورت شبکه و نیازی که اپراتور برای توسعه 
۵G به این فرکانس ها دارد، ان شاالله تا پایان سال مزایده 

انجام خواهد شد.
وی افزود: مقداری مسائل فنی دارد و اقدامی که انجام 
می دهیم نیاز نباشد بعدا دوباره بازیابی کنیم؛ بنابراین 
نیاز اســت موانع را رفع کنیم. فتاحــی درباره آخرین 
اقدامات برای ارتقــای کیفیت اینترنــت اظهار کرد: 

کارگروهی در این زمینه تشــکیل شده و برخی موارد 
احصاء شــده و پایش کیفیت در کل کشــور توســط 
رگولاتوری آغاز شــده اســت و نتایج آن را به صورت 

مرحله ای به مردم اعلام می کنیم.
گفتنی اســت در ایران نیز مدیریت جداول فرکانسی 
بر اســاس قانون بر عهده وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات اســت و منابع مالی حاصل از آن به حســاب 
خزانه داری کل کشور واریز می شود. همه کشورها برای 
بهره برداری از فرکانس و نیازمندی شبکه های ارتباطی، 
تابع استانداردها و مقررات بین المللی اتحادیه بین المللی 
مخابرات )ITU( هستند؛ عدم تمکین از این استانداردها 
می تواند تداخلات فرکانسی در برخی مناطق به ویژه در 

مناطق مرزی را به همراه داشته باشد.

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفــت: اکنون در 
برخی موارد شاهدیم که مدیران به دلیل امنیت از دسترسی 

شرکت های دانش بنیان به داده ها جلوگیری می کنند.
به گزارش مهر به نقل از سازمان فناوری اطلاعات ایران، محمد 
محسن صدر، معاون وزیر و رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
ایران در بازدید از نمایشــگاه تخصصی فنــاوری اطلاعات، 
ارتباطات، امنیت و حراست صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
ایران اظهار کرد: نباید به بهانه امنیت کسب وکارها را تعطیل 
کرد؛ بلکه باید توجه داشته باشیم زیرساخت ها را امن سازی 

کنیم و از ابزارهای نوین دنیا بهره مند شویم.
صدر ادامه داد: استفاده از تمام تکنولوژی های نوین باید در 
راستای خلق دستاورد باشد تا بتوان داده ها را گردآوری کرده 
و از آنها کاربری ایجاد کنیم. در این میان لازم است فضایی 
ایجاد شود تا شرکت های دانش بنیان و استارتاپی نیز به داده ها 

دسترسی داشته و بر اساس آنها خدمت ارائه کنند.
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران افــزود: اکنون در 

برخی موارد شاهدیم که مدیران به دلیل امنیت از دسترسی 
شرکت های دانش بنیان به داده ها جلوگیری می کنند. این در 
حالی است که استعداد جوانان ما در این عرصه زبانزد است و 
در دیداری که اخیراً با مسئولان کشور عربستان داشتیم حتی 
آنها برای سرمایه گذاری در این حیطه اعلام آمادگی کردند که 
البته اولویت ما این است که در گام اول خودمان این اقدام را 
انجام دهیم. وی افزود: باید زیرساخت های درست ایجاد شود 
تا از داده ها به درستی استفاده کنیم و چنانچه این امکان فراهم 

شود موفقیت قطعی است.
معاون وزیر ارتباطات همچنین به وظایف این وزارتخانه اشاره 
و تصریح کرد: ما توسعه زیرساخت های ارتباطی، امنیتی، فیبر 
نوری با کمک منطقه را وظیفه خود می دانیم و مکلف به ایجاد 
بستر مناسب هستیم. اما از شرکت های بزرگ فعال در این 
منطقه نیز می خواهیم شرایط را به سمتی هدایت کنند که 

شرکت های استارت اپی و دانش بنیان نیز امکان توسعه داشته 
باشند؛ چراکه آنها می توانند برای مسائل مختلف راهکارهای 
نوینی پیشنهاد دهند. صدر در بخش دیگری از صحبت های 
خود در بازدید از این نمایشگاه، به بسته حمایتی که وزارت 
ارتباطات برای شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها در 
نظر گرفته اشاره کرد و افزود: در طراحی این بسته صندوق 
نوآفرینی وزارت ارتباطات نیز همکاری دارد و از سوی دیگر 
این امکان برای شرکت های فعال در منطقه انرژی پارس نیز 

وجود دارد که دراین خصوص تعامل داشته باشند.
وی با تأکید بر لزوم بهره مندی از یک نقشه راه جامع بر امکان 
حمایت هم زمان از شرکت های بومی در مناطق مختلف از 
جمله عسلویه اشاره و اظهار کرد: در برنامه هفتم توسعه که 
بارها نیز از ســوی رئیس محترم جمهور تأکید شده مبنای 
عمل این دولت است، در بندها و ماده های مختلف به مباحث 

امنیت، زیرساخت ها، عدم موازی کاری و کمک به شرکت های 
دانش بنیان تأکید شده است.

وی درنظرگرفتن منافع بخش خصوصی را از دیگر رسالت های 
وزارت ارتباطات در دولت چهاردهم دانست و افزود: ما نباید 
اجازه دهیم هیچ بخش نامه و آئین نامه ای بدون حضور و نظر 
ذی نفعان آن حوزه ابلاغ شود و حتی اگر چنین شود امکان 

ابطال آن مصوبه نیز وجود دارد.
صدر همچنین به بحث خدمات دولت هوشمند پرداخت و 
تأکید کرد: بر اساس قانون هفتم توسعه دستگاه های اجرایی 
مکلف هستند سالانه ۲۰ درصد از خدمات خود را به شکل 
الکترونیک ارائه کنند و تا پایان برنامه هفتم تمام خدمات آنها 
بر این بستر در دسترس کاربران قرار گیرد. عملیاتی سازی این 
موضوع ماموریت بزرگ سازمان فناوری اطلاعات ایران است 
و ما از شرکت ها و مجموعه های فعال در منطقه عسلویه نیز 
درخواست داریم این امر را در دستور کار خود قرار دهند و به 

آن توجه داشته باشند.

بازار نانوحباب ها در سال ۲۰۳۰ در حدود ۳۸۵ میلیون دلار 
تخمین زده می شود که این رقم بیشتر مربوط به گسترش 
دامنه کاربرد نانوحباب در بخش تصفیه آب و کشاورزی 
است. به گزارش مهر؛ این گزارش با در نظر گرفتن پویایی 
بازار، تقسیم بندی آن، گسترش جغرافیایی، چشم انداز 
رقابتی و جنبه های مختلف کلیدی دیگر، تحلیل عمیقی 

از بازار جهانی راه حل فناوری نانوحباب ارائه می دهد.
بازار جهانی فناوری نانوحباب با ارزش ۲۶۷ میلیون دلار 
آمریکا در سال ۲۰۲۴، طی ســال های آتی رشد کرده و 

پیش بینی می شود که بازار جهانی آن تا سال ۲۰۳۰ به 
۳۸۵ میلیون دلار آمریکا برسد که با این روند رشد مرکب 

۶٫۳ درصدی را تجربه خواهد کرد.
در حال حاضر شرکت مولیر مستقر در ایالت کالیفرنیای 
آمریکا، توانسته است بیش از ۳۶ درصد از بازار فروش انواع 
ژنراتورهای نانوحباب سراسر دنیا را به خود اختصاص دهد. 
پس از آن، شــرکت آکنیتی ژاپن بیش از ۸ درصد از بازار 

ژنراتورهای نانوحباب ساز را به خود اختصاص داده است.
همچنین در میان انواع ژنراتورهای نانوحباب ساز، دو نوع 
افزایش فشار – انحلال و سیرکولاسیون پرفروش ترین 
مدل های ژنراتورهای نانوحباب ســاز هســتند. از میان 
کاربردهای صنعتی فناوری نانوحباب پیش بینی می شود 
که صنعت آبزی پروری بیش ترین استفاده از ژنراتورهای 
نانوحباب ساز را داشته باشــد و پس از آن صنایعی نظیر 

کشاورزی، نیمه هادی ها، تصفیه آب، نفت و گاز و معدن 
رتبه های بعدی را به خود اختصاص می دهند.

در حال حاضر بزرگ ترین بازار مصرف فناوری نانوحباب، 
منطقه آمریکای شمالی است و پس از آن، آسیای جنوب 
شــرقی، اروپا، آمریکای لاتین و خاورمیانــه رتبه های 
بعدی را به خود اختصاص داده انــد. در مجموع مطابق 
ارزیابی های صــورت گرفتــه، از فناوری نانــو حباب و 
ژنراتورهای نانوحباب ساز در ســالیان آتی بیش از پیش 

استفاده خواهد شد.

تکلیف فرکانس های مورد نیاز ۵G  مشخص می شود

جلوگیری از دسترسی دانش بنیان ها به داده به دلایل امنیتی

بازار نانوحباب در سیطره تصفیه آب و کشاورزی
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گردشگری

بركه يخ زده ، دهمين درياچه مرتفع دنيا

جاذبه گردشگري در ميان قله دماوند
درياچه ها همانند رودها جاري نمي شوند و ساكن هستند. درياچه هاي مختلف آب شور يا شيرين در چند صدمتري از سطح دريا قرار دارند و بسياري از آنها در ميان كوه هايي مانند هيماليا واقع شده اند. در اين گزارش 10نمونه از مرتفع ترين درياچه هاي دنيا را به شما معرفي مي كنيم. البته برخي از اين درياچه ها به عنوان بركه محسوب 

مي شوند. در طول سال گردشگران زيادي براي بازديد از اين درياچه ها هزينه مي كنند تا از سفر لذت ببرند اما دهمين درياچه مرتفع جهان در ايران و در كوه دماوند قرار دارد. درياچه اي كه در طول سال يخ زده است و همين موضوع به ميزان جذابيت هاي گردشگري اش مي افزايد. 

1- اوخوس دل سالادو
مكان: آرژانتين

اين درياچه در ارتفاع ۶۳۹۰متري 
سطح اقيانوس قرار دارد. قطر آن 
۱۰۰ متر و عمق احتمالي آن ۱۰ 
متر است و گفته مي شود مرتفع ترين درياچه جهان است. 
اين درياچه حتي نام مشــخصي ندارد و نام آن برگرفته از 
كوه آتش فشاني است كه در آن قرار دارد. كوه آتش فشاني 
»اوخوس دل سالادو« در مرز شيلي و آرژانتين قرار دارد 
اما گردشــگران بيشتر از بخش شــيلي به آنجا مي روند. 
اين آتش فشان كاملا خاموش نيســت و گاهي گازهاي 

سولفوريك و بخارات از آن خارج مي شود. 
Lhagba 2- درياچه

مكان: كوه هاي اورست، تبت
اين درياچه در ۶۳58 متري سطح دريا و در شيب اورست 
قرار دارد. اين درياچه اگرچه به اندازه يك استخر است اما 
پس از »اوخوس دل سالادو« دومين درياچه مرتفع جهان 
محسوب مي شود. اگر به دنبال تجربه اي متفاوت در شنا 
هستيد اين درياچه مكان مناسبي براي كسب اين تجربه 

است. 
Changtse 3- درياچه

مكان: تبت
اين درياچه يخچال طبيعي است كه در ۶/2۱۶ متري سطح 
دريا قرار دارد و اندازه آن ۱8۰ متر در 2۳۰ متر است. منبع 
آب اين درياچه تيره است. اين يكي از رازهاي درياچه تبتي 
است كه در ميان كوه هاي پوشيده از برف به شكل بسيار 

زيبايي روي نقشه گوگل ثبت شده است. 
4- درياچه رانگ بوك شرقي

مكان: تبت
يخچال هاي رانگ بــوك در هيماليا قرار دارنــد و به دو 
يخچال رانگ بوك شرقي و غربي تقسيم مي شوند. رانگ 

بوك شرقي با ۶۱۰۰ متر ارتفاع از سطح دريا چهارمين 
درياچه مرتفع جهان محسوب مي شود و در هر نقطه اي 
از اين درياچه برف ها درحال ذوب شدن هستند. منبع 

يخچال هاي رانگ بوك كوه اورست است. 
5- درياچه آكاماراچي

مكان: شيلي
اين درياچــه يك حفــره خــاص در نزديكــي يكي از 
 Cerro Aguas Calientes آتش فشان هاي همسايه
قرار دارد. اندازه اين درياچه تنها ۱۰ در ۱5 متر اســت و 
در ارتفاع 5۹5۰ متري از ســطح دريا قرار دارد. اين مكان 
به دليل اينكــه پناهگاه اينكاها بوده و همچنين كشــف 
عتيقه جات اينكا در آن براي باســتان شناسان از اهميت 

زيادي برخوردار است. 
6- درياچه ليكانكابور

مكان: بوليوي، شيلي
درياچه ليكانكابور در دهانه آتش فشان ليكانكابور در ناحيه 
آنتوفاگاستاي و مرز شيلي با بوليوي قرار دارد. اين درياچه با 

ليكانكابور در مرز وجود قرارداشتن كوه 
بين شيلي با بوليوي به طور كامل در خاك شيلي قرار دارد. 
اين درياچه در 5۹۱۶ متري سطح دريا واقع شده و يكي از 
مرتفع ترين درياچه هاي جهان به شمار مي رود. اين درياچه 
۱۰۰ متر طول، ۷۰ متر عــرض و 8 متر عمق دارد. گفته 
مي شود اين درياچه براي اينكاها مكان مقدسي محسوب 
مي شده و بنابراين درياچه ليكانكابور از نظر باستان شناسي 

از اهميت برخوردار است. 
7- درياچه آگواس كالينتس

مكان: شيلي
اين درياچه آتش فشــاني با ارتفاع 58۳۱ متري ســطح 
 Cerro Aguas Calientes دريا در بالاترين نقطــه
در حومه آنتوفاگاستا در شيلي قرار دارد. اين آتش فشان 
اگرچه خامــوش اســت اما ايــن احتمال وجــود دارد 
كه به شــكل ناگهاني فوران كند. ايــن درياچه به خاطر 
ميكروارگانيزم هايي كه در آن زندگي می كنند رنگ قرمز 

خاصي دارد. 
8- درياچه ريدونگلابو

مكان: تبت
اين درياچه كه در تبت قرار دارد نسبت به درياچه هاي 
ديگر در محــدوده تبــت، گمنــام اســت. ارتفاع 
»ريدونگلابو« در 58۰۱ متري ازســطح درياست و 
از ذوب شدن يخچال هاي طبيعي كوه هاي هيماليا 
شــكل گرفته اســت. اين درياچه در نزديكي قله 
ريدونگلابو واقع اســت و فقط ۱4 كيلومتر از كوه 
اورست –بلندترين كوه جهان- فاصله دارد. تاكنون 
گزارشي از رفتن كسي به اين درياچه يا در نزديكي آن 
ثبت نشده است. با توجه به اختلافات ارضي تاكنون هيچ 

عكسي از اين محل منتشر نشده است. 
9- درياچه: پوكوانتيكا 

مكان: بوليوي، شيلي
پوكوانتيكا در كوه هاي آندس مرز بين شيلي و بوليوي و در ارتفاع 
5۷5۰ متري از سطح دريا، در قله يك كوه آتش فشاني غيرفعال 
قرار دارد. زمين شناسان از اين درياچه به عنوان سرزمين عجايب 
ياد مي كنند و آن را مكاني ايده آل براي بررسي اشكال مختلف 
زندگي در خارج از كره زمين و در مريخ مي دانند. به اعتقاد آنها 
اين درياچه ها سهم بزرگي در زمينه هاي علمي خواهند داشت. 
smashing lists :منبع

10- درياچه دماوند
مكان: ايران

دهمين درياچه مرتفع جهان در ايران و در كوه دماوند قرار 
دارد. از اين كوه آتش فشــاني بارها در شاهنامه فردوسي به خاطر 

نيروهاي مرموز ياد شــده و محمدتقي بهار نيز از آن به عنوان »گنبد 
گيتي« نام برده اســت. درياچه دماوند كه در 5650 متري سطح دريا و در 
گودالي قرار دارد بيشتر سال يخ زده اســت اما هر سال در اواسط بهار با 
ذوب شدن يخ ها پر از آب مي شود. ابعاد اين درياچه 20 در 40 متر است و 

يكي از درياچه هاي آب شيرين ايران محسوب مي شود. اين درياچه 
به دليل ارتفاع و طبيعت يخ زده اش به ندرت ديده مي شود اما 

از جذابيت هاي گردشگري اش همين يخ زده بودنش 
در طول سال است. 

يكي از مهم ترين مقاصد گردشگري 
ســال هاي اخير گيلان در دل كوه و 
انبوهي از درختان جنگل هاي فومن 
قرار دارد. جايي كــه بنايي با قدمت 
۶۰۰ ساله را در خود جاي داده است 
به نام قلعــه رودخان. قلعه رودخان ميــراث مهمي از دژهاي 
نظامي حكومتي در گيلان اســت. اين قلعه مهم تاريخي كه 
مدت ها مركز فرمانروايان گيلان بوده اســت، از بزرگ ترين و 
باعظمت ترين دژهاي نظامي گيلان و حتي ايران محســوب 
مي شود. قلعه رودخان در فاصله 2۰ كيلومتري جنوب غربي 

فومن واقع شده است. 
مســاحت قلعه بالغ بر 5۰ هزار مترمربع و در ارتفاعي بيش از 
۶۰۰ متر در بلندترين نقطه كوه واقع شــده است. از آنجا كه 
اين قلعه تاريخي، در كنار رودخانه بنا شــده به قلعه رودخان 
معروف است. كلمه رودخان مخفف رودخانه و قلعه رودخان، 
يعني قلعه اي كه در نزديكي رودخانه است. اين قلعه در ادوار 
تاريخي به نام هاي قلعه »هزار پله«، »حسامي« و »سكسار« 

نيز ناميده شده است. 

 طبيعت منطقه رودخان
از روســتاي قلعه رودخان تا خود قلعه طبيعت بســيار زيبا و 
چشــم اندازهاي زيادي وجود دارد كه توجه هــر بيننده اي 
را به خود جلــب مي كند. رفت وآمد با وســيله نقليه تا فاصله 
يك و نيم كيلومتري قلعــه رودخان امكان دارد. در مســير 
صعود بــه قلعه، درختاني با قدمت زياد، به ســمت آســمان 
سربرافراشته اند و نور از لابه لاي شــاخه هاي اين درختان به 
 پايين مي ريزد. قلعــه ۶۶5 تا ۷۱5 متر از ســطح دريا ارتفاع

 دارد. 
در سمت راســت قلعه، رودخانه اي به همين نام قرار دارد كه 
از ارتفاعات سرچشــمه گرفته و آب آن از جنوب به شمال در 
جريان است. مسير سربالايي جنگل تا رسيدن به قلعه كه بين 
دو قله سرسبز واقع است، بيش از يك ساعت پياده روي دارد. 
به همين دليل است كه محليان »رودخان« را »قلعه  هزار پله« 
مي خوانند. پس از بازديد از اين بنــاي تاريخي و پايين آمدن 
مي توانيد در رستوران و غذاخوري هاي جاده فومن از خوردن 

غذاهاي ايراني از جمله »ترش كباب« لذت ببريد. 
ديوار قلعه ۱5۰۰ متر طــول دارد و در آن ۶5 برج و بارو قرار 
دارد. اين قلعه در ارتفاع حدود ۷۰۰ متري از سطح دريا واقع 

شده و در كنار آن رودخانه اي به همين نام جاري است. 

 جنگل هاي قلعه رودخان
حدود 4 ساعت در جنگل براي رســيدن به دژ قلعه رودخان 
بايد پياده روي كرد. جنگل قلعه رودخان شــامل قسمتي از 
ارتفاعات و ميان بند محدودي منابع طبيعي اســتان گيلان 

و منطقه حفاظتي فومن و جنگل هاي ماكلوان بوده كه داراي 
عناصر درختي و درختچه هايي مانند گلابي وحشي، ليلكي، 
خرمندي، ممرز، تمشك، آلوچه وحشي، ازگيل آقطي، آلوچه و 
گيلاس وحشي و درختان راش، افرا، عذرا، ليلكي اوجا، خرمالو 
و انجير وحشي، گياهان گل بنفشه، پونه و كاسني كه كاربرد 
دارويي دارند و همچنين پوشش گياهي براي چراي دام است. 
تيپ هاي جنگلي محدودي نيز شــامل توسكا، ممرزستان و 

راشستان سرخدار است. 

 شمال فقط دريا نيست!
زيبايي طبيعت بكر منطقه فومن نشان مي دهد كه شمال فقط 
شامل دريا نمي شود. براي رفتن به قلعه رودخان، بايد از شهر 
فومن به طرف جنوب غربي و به طرف كوه حركت كنيد. انتهاي 
اين جاده به روستايي به اسم حيدرآلات ختم مي شود. در آنجا 
ماشين تان را پارك  مي كنيد و از پاي كوه تا بالاي قلعه را بايد 
حدود۱ تا 2 ساعت با پاي پياده از كوه بالا برويد البته كل اين 
مسير تا قلعه را ميراث فرهنگي با حدود۱5۰۰ پله كف سازي 
كرده و تاحدود زيادي بالا رفتن از اين مســير را سهل و  آسان 

كرده است. 
كل اين پيــاده روي و پله نــوردي در بين مســيري جنگلي 
انجام مي شود كه لابه لاي درختان، آســمان مشخص است 
و نور آفتاب نيــز مي تابد و مناظر زيبا و دلنشــيني را برايتان 
رقم مي زند و راه را لذت بخش مي كنــد. در طول اين راه افراد 
زيادي هســتند كه نوشــيدني های مختلف مي فروشند كه 
چندان ارزان نيست. هرچه ارتفاع بيشــتر مي شود و به قلعه 
 نزديك تر مي شويد از گرماي هوا كاســته شده و هوا خنك تر

 مي شود.
 البته در  پاي كوه هم نسبت به شهر فومن هوا بسيار خنك تر و 
رطوبت هوا كمتر است. بعداز سي پله ها، بالاخره به در ورودي 
قلعه خواهيد رسيد و مي توانيد وارد قلعه شويد. توجه داشته 
باشيد كه رســيدن به در ورودي قلعه پايان برنامه كوه نوردي 
و پله نوردي نخواهد بــود. قلعه بر روي بلندترين قســمت از 
رشته كوه هايي ساخته شــده كه مدام بالا و پايين مي شود و 
ديوارهاي قلعه نيز روي بلندترين قســمت از رشته كوه هايي 

ساخته شده كه طول قلعه حدوداً ۱55۰ متر است. 

 هزينه سفر به قلعه رودخان
هزينه تور يك روزه سفر به قلعه رودخان با يك وعده غذا 5۷ 
هزار تومان است اما تور دو روزه ماسوله و قلعه رودخان شامل 
2 روز و يك شب و هزينه اش حدود 254هزار تومان مي شود و 
بازديد از جاذبه هاي گردشگري موزه ميراث روستايي گيلان، 
روستاي پلكاني ماسوله، ديدار از آبشار ماسوله، پياده روي در 
جنگل هاي سياه مزگي گيلان و بازديد از قلعه تاريخي رودخان 

از مزايايش است. 

»كسب وكار« از جاذبه هاي گردشگري فومن گزارش مي دهد

قلعه رودخـان، دژ مستحكم گيلان
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي
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خرید ۳ دســتگاه اتوبوس آتروس 
شهری در راستای ارتقای حمل ونقل 

عمومی شهرداری اندیشه
زهرا قره باغــی-:  مهندس بهــروز کاویانی، 
شهردار اندیشه، از خرید سه دستگاه اتوبوس 
آتروس شهری برای ناوگان حمل ونقل عمومی 
شهرداری اندیشه خبر داد. وی اعلام کرد که 
این اتوبوس ها از محل اســناد خزانه اسلامی 
و منابع داخلی شــهرداری اندیشه خریداری 
شده اند که هزینه هر دستگاه از این اتوبوس ها 

به مبلغ هشتاد و دو میلیارد ریال است.
شهردار اندیشه در این خصوص گفت: با توجه 
به نیاز روزافزون توســعه و بهبود حمل ونقل 
عمومی در شهر اندیشه، این خرید بخشی از 
برنامه های درازمدت شهرداری برای ارتقای 
سطح خدمات به شــهروندان است که پس 
از اخذ مجوزهای قانونــی و طی مراحل مورد 
نیاز، این اتوبوس ها وارد نــاوگان حمل ونقل 
عمومی شهر خواهند شد.  وی افزود: این اقدام 
در راستای تســهیل دسترسی شهروندان به 
حمل ونقل عمومی و کاهش مشکلات ترافیکی 
و آلودگی هوا انجام شده است و با اضافه شدن 
این اتوبوس ها به نــاوگان، امیدواریم خدمات 
بهتری را به شهروندان ارائه دهیم و سطح رفاه 

عمومی را افزایش دهیم.

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فراورده های کشاورزی شهرداری اصفهان:

پروژه ســازه فضــاکار »بازار 
بزرگ ارغوان«، عکس منتخب 

سازه فولادی ۱۴۰۳ شد
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری 
و فراورده های کشــاورزی شهرداری اصفهان 
گفت: عکس ارســالی این ســازمان با عنوان 
»پروژه سازه فضاکار بازار گل و گیاه ارغوان« 
در بخش هنری شایسته کسب عنوان عکس 
منتخب ســیزدهمین کنفرانس ملی سازه و 

فولاد ۱۴۰۳ کشور شد.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، امیرحســین ماه آورپور با اعلام این 
خبر گفت: سیزدهمین کنفرانس و نمایشگاه 
ملی سازه و فولاد در روزهای سوم تا ششم دی 
۱۴۰۳ به همت انجمن سازه های فولادی ایران 
و با مشــارکت انجمن صنفی تولیدکنندگان 
سازه های فولادی ایران، مرکز تحقیقات راه، 
مســکن و شهرسازی، شــرکت آراد، شرکت 
پادناهــور، شــرکت مهندســی مدیریت و 
ساختمانی ارکان سازه، شرکت ایران توحید 
و بسیاری از دانشگاه ها و مراکز علمی کشور در 
مرکز همایش هــای بین المللی هتل المپیک 

برگزار شد.
وی افزود: این رویداد مهم ترین و بزرگ ترین 
کنفرانــس و نمایشــگاه تخصصــی حوزه 
سازه های فولادی است که با حضور و مشارکت 
بیش از ۱۰۰ شــرکت در بخش های مختلف 

صنعتی مرتبط برگزار شد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
اســتان ایلام خبــر داد: مراســم 
بزرگداشت شهدای دانشجو در ایلام 

برگزار می شود 
 ایلام- مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان ایلام گفت: با همکاری اداره کل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران استان ایلام و دانشگاه 
های اســتان هفته آینده مراسم بزرگداشت 

شهدای دانشجو در استان برگزار خواهد شد.
محمد رحیمی مدیرکل بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران اســتان ایلام در جلســه با روسا، 
معاونین و کارشناسان دانشگاه های استان به 
منظور هماهنگی مراسم بزرگداشت شهدای 
دانشجو در استان،افزود: ۲۵ شهید دانشجو در 

استان ایلام شناسایی شده است.
وی بیان کرد: با همکاری اداره کل بنیاد شهید 
و امور ایثارگران اســتان ایلام و دانشگاه های 
استان هفته آینده مراسم بزرگداشت شهدای 

دانشجو در استان برگزار خواهد شد.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام اضافه کرد: به منظور گرامیداشت یاد و 
خاطره شهدای دانشجو در استان، تجلیل از 
خانواده های معظم دانشجو در مناطق مختلف 

استان انجام می شود.
وی افزود: دیدار و سرکشــی از خانواده های 
معظم شهدای دانشجو در استان از دیگر برنامه 
های فرهنگی برای گرامیداشت یاد و خاطره 

شهدای دانشجو در استان خواهد بود.

جلسه هیئت مدیره شرکت 
گاز اســتان مازنــدران با 
حضور اعضــا و مدیرعامل 

شرکت برگزار شد. 
ایــن نشســت بــا هدف 
بررســی عملکــرد و راهبردهای آینده شــرکت 
و همچنیــن تدویــن برنامه هــای عملیاتــی 

 بــرای بهبــود خدمــات و افزایــش کارایــی
 برگزار شد.

در ابتدای جلســه، مهندس هژبر جوادی به ارائه 
گزارشی از عملکرد اخیر شــرکت و پروژه های در 

دست اجرا پرداخت. 
وی به اهمیت اجــرای به موقــع پروژه ها و نقش 
آن هــا در افزایــش بهــره وری و رضایتمنــدی 
مشــترکین اشــاره کرد و تأکید کرد که شرکت 
گاز اســتان مازندران همواره در تلاش اســت تا با 
بهره گیری از فناوری های نوین و ارتقاء سیستم های 

مدیریتــی، خدمات بهتــری به مشــترکین ارائه 
دهد. مدیرعامل شــرکت گاز مازندران همچنین 
به چالش ها و موانعی که شــرکت بــا آن ها مواجه 
اســت، اشــاره کرد و راهکارهــای مختلفی برای 
 حل ایــن مشــکلات و ارتقای عملکرد شــرکت 

پیشنهاد شد.
در ادامه این جلسه، اعضای هیئت مدیره به بررسی 
جزئیات برنامه هــای آینده و نحــوه اجرای آن ها 
پرداختند و پیشــنهادات خود را برای بهبود روند 

اجرایی ارائه کردند.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران تاکید کرد:

اهمیت اجرای به موقع پروژه ها و نقش آن ها در افزایش بهره وری و رضایتمندی مشترکین

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل از 
پرداخت بیش از ۴۸ هزار فقره تســهیلات قرض الحسنه در این 

استان خبر داد.
داود پوررسول در نشست خبری به مناسبت هفدهمین سالگرد 
تأسیس بانک قرض الحسنه مهر ایران، با اشاره به پرداخت ۴۸ 
هزار و ۳۰۰ فقره وام قرض الحســنه در سال جاری توسط این 
بانک در استان اردبیل، گفت: ارزش تسهیلات پرداختی بیش از 

۴۱ هزار و ۷۰۴ میلیارد ریال است.
وی افزود: بانک قرض الحسنه مهر ایران در بخش های اشتغال و 
کارآفرینی، ازدواج، فرزندآوری، تامین نیازهای ضروری زندگی 
و معیشتی، حمایت از مددجویان نهادهای حمایتی، بهداشت و 
هزینه های درمان و توسعه کسب و کار به تمامی اقشار مردم به 
ویژه طبقه محروم و مستضعف تسهیلات قرض الحسنه پرداخت 

می کند.
وی اظهار کرد: از ابتدای امســال بانک قرض الحسنه مهر ایران 
استان اردبیل ۳۷۵ فقره وام ازدواج به ارزش هزار و ۲۳۵ میلیارد 

ریال به متقاضیان پرداخت کرده است.

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل بیان 
کرد: این بانک در این مدت۳۷۳ فقره تسهیلات فرزندآوری به 
ارزش هزار و ۲۶۶ میلیارد ریال پرداخت کرده و هم اکنون هیچ 
درخواست کننده تسهیلات فرزندآوری در استان در صف نوبت 

قرار ندارد.
پوررســول پرداخت هــزار و ۶۰۲ فقره وام قرض الحســنه به 
ارزش هــزار و ۴۲ میلیارد ریال )طــرح کالا کارت( برای خرید 
کالای ایرانی با هــدف حمایت از واحدهــای تولیدی داخلی و 
پرداخت هزار و ۹۰۰ فقره تسهیلات به ارزش ۴۲۵ میلیارد ریال 
برای ســفر هوایی به کربلای معلی از فرودگاه اردبیل را از دیگر 
 اقدامات بانک قرض الحســنه مهر ایران اســتان در سال جاری 

عنوان کرد.
وی با بیــان اینکه بانک مهــر در پرداخت تســهیلات به افراد 
زیرپوشــش نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد، بهزیستی و 
بنیاد برکت از بانک های پیشرو اســتان بوده است، اضافه کرد: 
علاوه بر این امسال همزمان با هفته بهزیستی این بانک میزبان 
۲۰۰ نفر از کودکان بی سرپرســت و ایتــام دریکی از تالارهای 

پذیرایی اردبیل بود.
وی ادامه داد: بانک قرض الحسنه مهر ایران به عنوان اصلی ترین 
متولی قرض الحسنه در کشــور، بدون انجام هیچگونه فعالیت 
تجاری و فقط با تاکید بر الگوی بانکداری اسلامی فعالیت کرده و 
تنها با صفر تا چهار درصد کارمزد به مردم و مشتریان تسهیلات 

قرض الحسنه پرداخت می کند.
مدیر امور شعب بانک قرض الحســنه مهر ایران استان اردبیل 

گفت: در راســتای عمل به مســئولیت های اجتماعی با چشم 
انداز تلاش برای توســعه رفاه اجتماعی و دست یابی به جامعه 
توســعه یافته، بانک قرض الحســنه مهر ایران برای نخستین 
بار در کشــور اقداماتی مانند صرف وجه التــزام برای کارهای 
عام المنفعه را اجرا کرده و برای حمایت از شــرکت های دانش 
 بنیان و ترویج علم و فناوری در جامعه نیز اجرای طرح نذر علمی 

را کلید زده است.
پوررسول افزود: بر همین اساس هر فرد می تواند تا مبلغ چهار 
میلیارد ریال )سقف وام قرض الحسنه در سال ۱۴۰۳( وام بگیرد 
به طوری که این وام به حســاب بنیاد مصطفــی )ص( منتقل 

می شود و فرد اقساط آن را به بانک می پردازد.
این مقام مســئول اظهار کرد: برای دریافت این وام که کارمزد 
آن صفر درصد بوده و باز پرداخت اقساط آن از ۶ تا ۴۸ ماه است، 

نیازی به ایجاد معدل حساب و ارائه ضامن نیست.

رشد ۴۷ درصدی منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران 
استان اردبیل

پوررسول با اشــاره به رشــد بیش از ۴۷ درصدی منابع بانک 
قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل در سال جاری، گفت: در 
این زمینه بیش از چهار برابر رشــد منابع سیستم بانکی استان 

را شاهد بودیم.
مدیر امور شعب بانک قرض الحســنه مهر ایران استان اردبیل 
افزود: در هشت ماه سال جاری اهداف ابلاغی آخر سال بانک در 
خصوص جذب منابع در استان اردبیل محقق شده و به اهداف 

تعیین شــده در شــاخص وصول مطالبات و اعطای تسهیلات 
دســت یافتیم. این مســئول بانکی اظهار کرد: در سایه اعتماد 
مردم و اعتقاد آنها به قرض الحســنه و برکات آن، تقریباً تمامی 
اقساط تسهیلات اعطایی وصول شده به طوری که بیش از ۷/۹۹ 
درصد مطالبات بانک به موقع وصول و دوباره وارد چرخه شده که 
درصد وصول تحقق یافته این بانک از استانداردهای بین المللی 

بانکداری بالاتر است.
وی بیان کرد: به عبارت دیگر نســبت مطالبــات به مصارف در 
بانک قرض الحسنه مهر ایران اســتان اردبیل حدود ۳۰ صدم 

درصد است.

بانک قرض الحسنه مهر ایران پیشــگام در بانکداری 
الکترونیکی

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل گفت: 
مشتریان این بانک بدون حضور در شــعبه می توانند از تمامی 

خدمات ارائه شده توسط این بانک بهره مند شوند.
پوررسول بانکداری هوشمند و الکترونیک را یکی از اولویت های 
بانک قرض الحسنه مهر ایران برشــمرد و افزود: در همین راستا 
در سال های اخیر اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده و این 
بانک با فراهم کردن زیرساخت های لازم، پیشخوان مجازی را 
برای دسترسی بهتر مشتریان به خدمات بانکی راه اندازی کرده 
به طوری که در استان اردبیل امسال ۵۰ درصد افتتاح حساب 
و ۶۵ درصد تسهیلات به صورت آنلاین و غیرحضوری پرداخت 

شده است

معاون اقتصادی استاندار اصفهان مدیریت مصرف انرژی را ضرورت 
استراتژیک تامین انرژی پایدار دانست.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، جلسه شورای انرژی 
استان که با حضور معاون اقتصادی استاندار، مدیرکل مدیریت بحران  و 

جمعی از مدیران شرکت گاز استان اصفهان برگزار شد، محمود حقیقت 
سرشت معاون اقتصادی استاندار اصفهان با تأکید بر لزوم برنامه ریزی 
دقیق و هماهنگی بین دســتگاه ها، گفت: مدیریت مصرف انرژی در 
شرایط کنونی، یک ضرورت استراتژیک برای تأمین انرژی و جلوگیری 
از بحران های احتمالی است و از این رو، شورای انرژی استان باید به عنوان 
مرجعی اثرگذار در هدایت و نظارت بر مصرف، گام های مؤثری در این 
زمینه بردارد. وی همچنین بر اهمیت فرهنگ سازی و آگاهی بخشی به 
مردم و نهادهای مختلف تأکید کرد و افزود: برای تحقق این هدف، همه 
بخش ها باید به کاهش مصرف و استفاده بهینه از منابع انرژی پایبند 

باشند و با کاهش ۲ درجه دما به پایداری جریان گاز کمک نمایند.
ابوالقاسم عسکری مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان نیز با ارائه 

گزارشــی از وضعیت مصرف گاز در استان، گفت: افزایش مصرف گاز 
در سال های اخیر، چالشی جدی برای تأمین پایدار انرژی در زمستان 
به وجود آورده است و این شرکت آمادگی کامل دارد تا با همکاری سایر 
دستگاه ها، طرح های بهینه ســازی مصرف انرژی، پایش دما و پویش 
کاهش ۲ درجه ای دما را به مرحله اجرا درآورد و نظارت های لازم را در 

تمام بخش ها انجام دهد.
وی ضمن تاکید بر مدیریت مصرف افزود: هدف از پویش کاهش ۲ درجه 
ای دما افزایش آگاهی عمومی درباره اهمیت صرفه جویی در مصرف 

انرژی و تاثیرات مثبت آن بر محیط زیست و کاهش آلودگی هوا است.
منصور شیشــه فروش مدیرکل مدیریت بحران استان نیز با اشاره به 
چالش های پیش روی تأمین انرژی در فصل زمســتان، گفت: استان 

اصفهان با ویژگی های خاص اقلیمی خود، در فصل سرد با فشار مضاعف 
بر شبکه های انرژی روبه رو خواهد شد و مدیریت این بحران ها نیازمند 
همکاری گسترده تمامی دستگاه ها و شهروندان است و استفاده بهینه 
از انرژی می تواند ما را در مدیریت مشکلات بحران انرژی در زمستان 
یاری نماید. وی همچنین بر ضرورت تقویت نظارت بر مصرف انرژی در 
ادارات دولتی و تأسیسات عمومی تأکید کرد و افزود: باید الگوی مصرف 
در تمامی بخش ها اصلاح و بهینه سازی شود تا تأمین انرژی در سطح 

استان به طور پایدار انجام گیرد.
در پایان این جلسه، اعضای شــورای انرژی بر ضرورت همکاری مؤثر 
دســتگاه های اجرایی و آگاهی بخشــی به شــهروندان در خصوص 

بهینه سازی مصرف و کاهش ۲ درجه ای دما تاکید نمودند.

مشهد - نجمه فتح پور/ بیست و پنجمین نمایشگاه تخصصی لوازم 
خانگی همزمان با بیست و یکمین نمایشگاه تخصصی صوتی و تصویری 
از ۱۱ تا ۱۴ دی ماه با حضور ۱۱۰ شرکت به مساحت ۱۱ هزار متر مربع 
در سه سالن فردوسی، مفاخر و عطار نمایشگاه بین المللی مشهد برگزار 

و از ساعت ۱۶ تا ۲۱ میزبان بازدیدکنندگان خواهد بود.
فرزین سلطانی، مدیرعامل شرکت نمایشــگاه بین المللی مشهد در 
نشست خبری بیست و پنجمین نمایشگاه تخصصی لوازم خانگی و 
بیست و یکمین نمایشگاه تخصصی صوتی و تصویری، گفت: امروزه 

لوازم خانگی به عنوان یکی از نیازهای ضروری بشر، برای تسهیل فرآیند 
زندگی روزمره تبدیل شده است. این ضرورت موجب پیدایش تقاضای 
موثق و پایداری این حوزه در سیستم اقتصادی کشورها است. از همین 
رو بوده که لوازم خانگی را عنوان های اصلی اشتغال زایی و توسعه پایدار 

در اقتصاد کشور می شناسند.
وی افزود: در کشور ما صنعت لوازم خانگی از جمله صنایع مهم داخلی 
پیش فرض وســابقه فعالیت این صنعت در ایران چندین دهه است. 
صنعت لوازم خانگی در زنجیره، نقش موثــری را ایفا می کند و ایجاد 

ارزش افزوده بالا، اثری جدی در حوزه صادرات و کاهش واردات داراست.  
سلطانی اظهار کرد: نمایشگاه بین المللی مشهد در سال جاری تلاش 
مضاعفی را جهت ایجاد فضای مناسب فعالیت مدیران کارآفرینان و 
متخصصان حوزه اقتصادی انجام داده است. خوشبختانه با برگزاری 
نمایشگاه با عناوین مختلف، نســبت به معرفی دستاوردهای فعالان 
اقتصادی و فرهنگی اقدام نموده است. نمایشگاه بین المللی مشهد، با 
۲۶ سال صاحب دومین مرکز نمایشگاهی مطرح ایران است. ما در طول 
این سال ها موفق به برگزاری بیش از هزار نمایشگاه در سطح داخلی، 

ملی و بین المللی و ۷۵ رویداد خارجی شده ایم.  مدیرعامل نمایشگاه 
بین المللی مشهد تصریح کرد: بیست و پنجمین نمایشگاه تخصصی 
لوازم خانگی، بصورت همزمان با بیست و یکمین نمایشگاه تخصصی 
صوتی و تصویری از  یازدهم دی ماه لغایت چهاردهم برگزار می شود. این 
صنعت علاوه بر رشد اقتصادی می توانند در صورت استفاده از تحقیقات، 
حضور و تلاش شــرکت دانش بنیان برای توســعه و بهبود مستمر، 
 علاوه بر تعیین نیاز داخلی حضور شایســته نیز در بازارهای خارجی 

داشته باشد.

سه مجموعه طرح پژوهشــی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بوشهر با حضور آیت الله صفایی بوشهری نماینده ولی فقیه و امام 

جمعه بوشهر رونمایی گردید. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بوشهر ،روز دوشنبه دهم دی ماه ۱۴۰۳ با حضور آیت الله صفایی 
بوشــهری امام جمعه  و عبدالرحیم افــروغ  مدیر کل فرهنگ  
و ارشاد اسلامی بوشــهر و جمعی از نویســندگان و مسئولین 
استانی سه طرح پژوهشی ۱.» بررســی رابطه میزان استفاده از 
فضای مجازی و بازی های رایانه ای و ارتباط آن با سرمایه های 
اجتماعی ) مورد مطالعه شهروندان بوشهر ( « از غلامرضا جعفری 
نیا به عنوان مجری طرح و باقر گرگین و انسیه ماهینی به عنوان 
همکاران ؛ ۲, جلــد اول تصحیح و تعلیق نســخه خطی آیات 
تکوینی نوشته علامه ســبد عبدالله بلادی بوشهری با تصحیح 
حسین مهتدی با همکاری حســین فقیه،علی اندیده و سجاد 
جعفری و ۳  ترجمه بخش مرفوعات الفیه سید علینقی حسینی 
دشتی میانخره ای توسط حسین مهتدی به عنوان مجری طرح و 
همکاری عذراالسادات لطیفی حسینی و عبداارضا ناصری ؛ که با 
حمایت و همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی مورد پژوهش 

و اجرا و تالیف قرار گرفته است رونمایی گردید .
عبدالرحیم افروغ مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی در آغاز 
این مراسم ضمن گرامی داشت حماسه  ۹ دی گفت : همانگونه 
که برای بیدارسازی و روشــنگری جامعه انسانی و پیشگیری از 

انحرافات ٫ با جهاد تبیین رسالت دینی و فرهنگی خود را انجام 
می دهیم تلاش کرده ایم که در حوزه پژوهش اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با انجام طرح های پژوهشی با همراهی اندیشمندان 
و پژوهشگران و اعضای هیات علمی دانشگاه های سراسر استان 
و  برای عملی کردن تاکید ویژه نماینده مقام ولی فقیه در استان 
جهت بزرگداشــت و پاسداشــت نام و اهداف و رسالت بزرگان 
نهضت اســلامی و علمداران و علم و دین مقاومت در بوشهر به 
عنوان لنگرگاه و سنگر مقاومت علیه استعمار و خصوصا علامه 

بلادی ایفای نقش کنیم .
وی ادامه داد سه طرح پژوهشــی که در همین راستا در برنامه 
امروز مورد رونمایی قرار خواهد گرفت شامل  ۱.» بررسی رابطه 
میزان استفاده از فضای مجازی و بازی های رایانه ای و ارتباط آن 
با سرمایه های اجتماعی ) مورد مطالعه شهروندان بوشهر ( « از 
غلامرضا جعفری نیا به عنوان مجری طرح و باقر گرگین و انسیه 
ماهینی به عنوان همکاران ؛ ۲, جلد اول تصحیح و تعلیق نسخه 
خطی آیات تکوینی ٫ نوشته علامه سبد عبدالله بلادی بوشهری 
با تصحیح حسین مهتدی با همکاری حسین فقیه ٫ علی اندیده 
و سجاد جعفری و ۳ ترجمه بخش مرفوعات الفیه سید علینقی 
حسینی دشتی میانخره ای توسط حســین مهتدی به عنوان 
مجری طرح و همکاری عذراالسادات لطیفی حسینی و عبداارضا 
ناصری است که در آینده نزدیک طرح های تکمیلی و جلدهای 

بعدی آنها منتشر خواهد شد .

آیت الله صفایی بوشهری نماینده ولی فقیه و امام جمعه بوشهر 
ضمن تاکید بر ثبت و ضبط و انتشــار اینگونه مراســم ها گفت 
:استان بوشهر مهد علم و دانش و دین و فن آوری در همه عرصه 

ها و دارای پیشینه تمدنی بسیار غنی و کهن است.
امام جمعه بوشهر افزود : به گواه تاریخ و مکتوبات مستند تاریخی 
و در مواردی که قابل شناســایی بوده است از زمان ابن سیرافی 
تاکنون بیش از ۱۰۸۷ عنوان کتاب شناسایی گردیده است که 

همین نشان از عظمت فرهنگی این استان است. 
وی ادامه داد : بســیاری از این کتب هرچند کــه در محدوده 
جغرافیایی استان بوشهر بوده است اما فراگیری و دامنه آنها ملی 
و فراملی اســت و در در همه زمینه های علمی و دینی صاحب 

سبک و اندیشه هستیم . 
نماینده ولی فقیه در اســتان ضمن تاکید و پیشنهاد بر تالیف 
اسامی این این کتابها به عنوان دانشــنامه افزود: از آنجا که در 
زبانهای فارســی و عربی و انگلیسی و فرانســه و اردو کتابهای 
ارزشمندی به اشکال نوشته و تالیف و ترجمه داریم ٫ هرچند که 
در گذر زمان برخی از کتب ارزشمند ما بر اثر مشکلات طبیعی و 
جغرافیایی از بین رفته یا بخشی از آنها دچار فرسایش شده است 
اما فهرست جامع و تفصیلی کتابهای نویسندگان بوشهر باید در 

دسترس عموم و نسل جوان و نسل های آینده قرار گیرد . 
وی در پایان افزود : با نگاه به گذشته پربار و تکریم از علمای قدیم 
و نامی استان می بایستی از علم و تکنولوژی حال جهان نیز بهره 

برد و نســبت به احیای کتب و تصحیح و تجدید چاپ این کتب 
بهره گرفت و به شکل نرم افزار جمع آوری گردد.

وی تاکید کرد : بر جامعه و خصوصا مجموعه علمی و پژوهشی و 
فرهنگی فرض است که ضمن حفظ و پاسداری از آثار گذشتگان 
و میراث علمی و کهن در گذشته هیچگاه متوقف نشد و با تلاش 
در زمان کنونی با حمایت و گرامی داشت و حرمت قلم و اهل قلم 
در هر حوزه تخصصی ؛ برای آیندگان میراث مکتوب و ماندگاری 

باقی بگذاریم.
لازم به یادآوری است که در مراسم رونمایی این مجموعه طرح 
های پژوهشی ؛ پژوهشگران این طرح ها ضمن ارایه گزارش کار 
از طرف اداره کل فرهنگ و ارشاد اســلامی بوشهر مورد تقدیر 

قرار گرفتند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

بانک قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل بیش از ۴۸ هزار فقره تسهیلات پرداخت کرد

بانک قرض الحسنه مهر ایران استان اردبیل بیش از ۴۸ هزار فقره تسهیلات پرداخت کرد

نمایشگاه بین المللی مشهد میزبان صنعت لوازم خانگی ایران

رونمایی از سه مجموعه طرح پژوهشی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بوشهر 

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پراسترس ترين مشاغل دنيا كدامند؟
سايت اينترنتی CareerCast كه يكی 
از سايت های پرآوازه در زمينه كاريابی و 
پيدا كردن فرصت های شــغلی است، در 
گزارش خود، پر اســترس  ترين شغل های 
موجود را براساس اطلاعات اداره آمار كار 
آمريكا معرفی كرد. در گزارش سال 2013 
اين سايت، براساس 11 شاخص مختلف 
مانند خطرات فيزيكی، داشتن ريسک جانی، داشتن مسئوليت برای جان 
افراد ديگر، احتمال اخراج از كار و... پراســترس ترين مشاغل موجود دنيا 

رتبه بندی شده اند. 
در اين گزارش، ســربازی در ارتش به عنوان پر استرس ترين شغل معرفی 
شده است. ژنرال ارتش هم كه مطمئنا از نظر رتبه درجه بالاتری نسبت به 
سرباز برخوردار است، در رده دوم پر استرس ترين مشاغل قرار گرفته است. 
در رتبه های بعدی مامور آتش نشانی، خلبان خطوط هوايی تجاری، مدير 
روابط عمومی، مدير ارشد شركت، عكاس خبری، گزارشگر روزنامه، راننده 

تاكسی و افسر پليس قرار دارند.
 اما جالب تر اينكه در سال 2009 ميلادی، »بن ساوتهال« انگليسی توانست 
جايزه بهترين شغل دنيا را به دست آورد. شــغل او اين است كه از يكی از 
جزاير استراليا با بهره مندی از همه امكانات تفريحی ممكن مراقبت كند 

و به منظور جذب توريست درباره اين جزيره در اينترنت مطلب بنويسد. 
چندي پيش نيــز شــركت SplashWorld كــه دارای پارک های آبی در 
كشورهای مختلف است، فراخوانی برای استخدام يک نفر داده بود كه برنده 
اين فراخوان، صاحب بهترين شغل دنيا شد. به گزارش ياهو نيوز، برنده اين 
فراخوان، به سراسر اروپا و آمريكای شمالی فرستاده شد تا آب پارک های 
مختلف اين شركت را تســت كرده و درباره جذابيت ها و خاطرات خود در 

اين باره در اينترنت مطلب بنويسد.

يك حركت كوچك
پادشاهی دو شاهين كوچک هديه گرفت. 
آنها را به مربی پرندگان دربار سپرد تا برای 
استفاده در مراسم شكار تربيت كند. يک 
ماه بعد، مربی نزد پادشاه آمد و گفت كه 
يكی از شاهين ها تربيت شده و آماده شكار 
است، اما نمی داند چه اتفاقی برای آن يكی 
افتاده است و از همان روز اول كه آن را روی 
شاخه ای قرار داده، تكان نخورده اســت. اين موضوع كنجكاوي پادشاه را 
برانگيخت و دستور داد تا پزشكان و مشاوران دربار، كاري كنند كه شاهين 
پرواز كند. اما هيچكدام نتوانستند. روز بعد پادشاه دستور داد تا به همه مردم 
اعلام كنند كه هر كس بتواند شاهين را به پرواز درآورد، پاداش خوبي خواهد 
گرفت. صبح روز بعد، پادشاه ديد كه شاهين دوم نيز با چالاكي تمام در باغ 
در حال پرواز است. پادشاه دستور داد تا عامل پرواز شاهين را نزد او بياورند. 
درباريان كشاورزي متواضع را نزد شاه آوردند و گفتند اوست كه شاهين را 
به پرواز درآورده است. پادشاه پرسيد: تو شاهين را به پرواز درآوردي؟ چگونه 
اين كار را كردي؟ شايد جادوگر هستي؟ كشــاورز كه ترسيده بود گفت: 
سرورم، كار ساده اي بود؛ من فقط شاخه اي را كه شاهين روي آن نشسته 

بود، بريدم. شاهين فهميد كه بال دارد و شروع به پرواز كرد.

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعيت اين است كه هر فرد جويای كاری 
بيشــترين چيزی كه لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نياز دارند بدانند وقتی 
از پيچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانكی شان 
چه تغييری می كند. اما ميزان درآمد در 
جامعه ای كه بايد همه چيز را خود تجربه 
كنيد از محرمانه ترين اطلاعاتی است كه می توانيد از يک نفر بپرسيد. نكته 
عجيب اين است كه حتی از كارمندان دولتی هم كه تقريبا دايره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گيرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با ميزان حقوق ماهانه آنها شــنيد. دلايل بســياری وجود دارد كه باعث 
می شود هيچ كس دوست نداشته باشد كسی از ميزان دقيق دارايی هايش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه كنيد، حتی آدم های كم درآمد هم به طور دقيق به شــما 
نمی گويند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چيست؟ اطلاعات درآمدی دقيق را 
چگونه بايد كسب كرد. در ميان آمار و اطلاعاتی كه پردرآمدترين مشاغل را 
روزانه ليست می كنند به كدام عدد و رقم بايد اعتماد كرد؟ اگر يک متقاضی 
سمج شغل باشيد بايد بدانيد كه اين مرحله و كسب اين اطلاعات مهم ترين 

گام در فرآيند كاريابی است. 
بايد اول از همه در ميــان خيل گزارش های متنوعی كــه در روزنامه ها و 
ســايت های مختلف در مورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشته شده، 
مواردی را كه بيشــترين اعتماد را می توان به آنها كــرد انتخاب كرده و با 
دقت بخوانيد. بهترين راه برای دانستن درآمدهای مشاغل مختلف همان 
راه اول و سخت تر يعنی اطلاعات گرفتن از صاحبان آن كسب وكارهاست. 
البته يادتان باشــد كه هيچ كس در جواب اين سوال كه »در ماه چقدر در 
می آوری؟« جواب مشخصی به شــما نخواهد داد؛ تازه اگر ناراحت نشود! 
بايد با همان ژست يک جويای كار نيازمند وارد گفت وگو شويد تا بيشترين 

شانس را برای دانستن مهم ترين آيتم شغلی داشته باشيد.

مشاغل

داستانک

توصيه

اگر تصورتان اين است كه برای داشتن تجارتی موفق 
حتما بايد يک تاجر ميلياردر باشيد و يا تجارتی اسم 
ورسم دار داشته باشيد، سخت در اشتباه هستيد؛ چرا 
كه در بسياری از كشورهای دنيا و از نظر بسياری از 
كارشناســان حوزه تجارت، تاييد شده كه همواره 
كســب و كارهای كوچک موفق تر عمل كرده اند. 

می پرسيد چرا؟  ادامه مطلب را بخوانيد.

توفیقطلبی
اين ويژگی ســبب می شــود تجار اهدافی را برای 
خود در نظر بگيرند كه در فاصله های زمانی كوتاه، 
قابل اندازه گيری باشند. دست يابی به اين اهداف، 
ســاختارهايی را طلب می كند كــه پيچيدگی و 
پراكندگی زيادی نداشته و در جهت دست يابی به 
هدف، مانعی ايجاد نكنند.  گاهی در سازمان های 
بزرگ، ســاختارها چنان در هم تنيده می شوند كه 
مديران به جای توجه به هــدف و تمركز بر منافع 
كسب و كار، تمام وقت و هزينه  سازمان را در جهت 
مديريت و حل و فصل تعارضــات به وجود  آمده در 
كسب و كار، صرف می كنند. ساختار كسب و كارهای 
كوچک، چنان ساده  است كه كارآفرين به راحتی و با 

كم ترين مهارت می تواند آنها را اداره كند. 

خلاقیتونوآوری
فعــالان بخش تجارت، همــواره به دنبــال ايجاد 
نــوآوری در محصول، فرايند، منابــع و تكنولوژی  
هســتند. اين نوآوری ها مســتلزم ايجاد تغييرات 
مداوم است. ساختارهای بزرگ و پيچيده در مقابل 
تغييرات، مقاومت بيشتری از خود نشان  می دهند.
اما ساختارهای كوچک و ساده برای ايجاد تغييرات 
مداوم، بســيار مناســبند. در نتيجه تجارت های 
كوچک را به دلخواه می توانيد تغيير دهيد و يا به آنها 

بخش هايی را اضافه كنيد.

استقلال
اغلب بازرگانان در زمينه ای كه از قبل دارای تخصص 
در آن هستند، دســت به ايجاد كسب و كار می زنند. 

اين افراد به جهت دســتيابی به اســتقلال و اجرای 
ايده های خود از سازمانی كه در آن فعاليت می كرده اند، 
جدا می شــوند. به عقيده  آنها كمبــود مهارت های 
مديريتی است كه سبب می شود، اداره  اين دادوستد 
تجاری به سختی انجام شود. كسب و كارهای كوچک 
به تجار اجازه می دهند كه علاوه بــر اين كه به نياز 
استقلال طلبی خود پاسخ داده ، به راحتی نيز بتوانند 

از عهده  اداره  كسب و كار خود برآيند. 

ریسکپذیری
معمولا صاحبان شركت های تجاری، ريسک های 
معقــول را می پذيرند. هر چه فرصتــی كه مورد 
بهره بــرداری قرار گرفته، پيچيده تر و ســاختار 
سازمانی، بزرگ تر باشد، ريســک كارآفرينی نيز 

بيشــتر می شــود. بنابراين تجار باهوش، ترجيح 
می دهند برای شروع يک تجارت از مقياس كوچک 

آن استفاده كنند. 

منابعاندک
تاســيس و اداره ی تجارت های كوچک به منابع 
اندكی نياز  دارد و به همين دليل بيشــتر افرادی 
كه منابع كمی در دست دارند، ترجيح می دهند 
ايده های خود را در قالب اين كســب و كارها اجرا 

كنند.
پرورشنیروهایمجرب

كسب و كارهای كوچک  و  متوسط نيروهای مجرب 
و توانمندی را پرورش می دهند؛ زيرا به جای اين كه 
مانند شركت های بزرگ به دنبال آموزش كاركنان 

خود باشند، بيشتر بر افزايش مهارت های تجربی 
افراد تاكيد دارند. 

بازاریابی
به دليل اين كه تجارت هــای كوچک، محصولات 
محدودتری نسبت به تجارت های بزرگ تر دارند، 
 niche(برای بازاريابی، بيشــتر بر گوشــه   بازارها
market( تكيه می كننــد.  بنابراين هزينه های 
بازاريابی برای اين كسب و كارها كمتر از سازمان های 
بزرگتر است و بازرگانان و توليدكنندگان به دليل 
اهميتی كه برای بازار و مشــتريان خــود قائلند، 
ترجيــح می دهند بخــش كوچكی از بــازار را در 
 دســت داشــته  و به اين بخش كوچک به درستی 

پاسخ دهند.

تاملی بر شگرد كسب وكارهای كوچك

تجارتبزرگهمیشهبهمعنایموفقیتنیست

جهان در سبد خريد شما
تجارت مجازی

وكيل گرفتن از خارج كشور
يكی از مشكلاتی كه فعالان كسب و كار برای انجام 
امور حقوقی در داخل كشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در كشــوری 
خارجی است. هميشــه اين نگرانی وجود دارد 
كه در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
بايد اقدامات حقوقی و قضايــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی كه نياز به اقدام در كوتاه مدت 
دارد. ازقبيل تجديد نظرخواهی از يک دادنامه يا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از اين موارد. راه حل اين 
مشكل بسيار ساده است. با مراجعه به سفارت يا 
كنسولگری و يا حتی دفتر حفاظت از منافع ايران 
در كشور محل اقامت، به راحتی می توانيد به يک 
شخص ساكن ايران وكالت بدهيد تا درمواردی از 
قبيل خريد و فروش يا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام كند و در موارد مربوط به محاكم قضايی 
به وكيل دادگستری وكالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما بايد وكالــت در توكيل به غير 
داشته باشد. در اين دسته از وكالت ها حتما عبارت 
»وكالت در توكيل به غير ولو كرارا «را بايد قيد كرد 
تا وكيل تان بتواند به يک وكيل دادگســتری از 

طرف شما وكالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
يكی از مشــكلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممكن است شروط فسخ يا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  هميشه اين سوال مطرح است 
كه اين اعلام چگونه بايد باشد؟ آيا نامه نگاری ها با 
اخذ رسيدنامه يا نامه های پست شده و يا حتی 
مكالمات تلفنــی و الكترونيكی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ بايد گفت در مواردی كه طرفين 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول كرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعيين در قرارداد، استفاده از هريک 
از اين روش ها در صورتی كه بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات كرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترين روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الكترونيكی استفاده از محيط های امن و 

معتبر با امضای الكترونيكی است.

حقوق کسب و کار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 

همه كار نمي كند؟
 به اين فكر كرده ايد فردي كه در تيم قرار اســت 
حضور داشته باشــد بايد بر مبناي توانايي هايش 
كار كند نه نقاط ضعفش؟ بــه اين كه فداكاري و 
ازخودگذشتگي بيجا ممكن اســت بزرگ ترين 
ضربه را به تيم بزند؟ به اين كه بعضي  افراد تنها كه 
باشند بهتر كار مي كنند تا زماني كه در جمع قرار 
مي گيرند؟ به اين موضوع فكر كرده ايد كه برداشت 
افراد از هدفي كه قرار است به آن دست پيدا كنيد 

ممكن است چقدر با هم متفاوت باشد؟
وقتي عضو يک تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شما در انجام دادن كار پيدا 
مي كنيد به اندازه كافي پررنگ، واضح و همسو با 

ديگر اعضاست؟ آيا به اين فكر مي كنيد كه كاري 
را انجام دهيــد كه در آن عالي هســتيد؟ چقدر 
توانايي هاي خود را مي شناســيد و فعاليت ها در 

تيم را بر اساس آنها انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكر مي كنيد كه چالش ها ممكن است 
نتيحه عــدم درک صحيح متقابــل و عدم درک 
درست هدف باشد؟ الگو و ســبک كاري خود را 
مي شناسيد و مي توانيد به هم تيمي هاي خود اين 
سبک و الگو را توضيح دهيد تا از سوءتفاهم هاي 
احتمالي جلوگيري شود؟ چه در نقش شكل دهنده 
تيم و چه در نقش عضو آن، آيــا زمان هايي را به 
مرور دستاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

طی سال های گذشته، شبكه اينترنت روش خريد 
و فروش را تغيير داده اســت. امروزه بيشتر افراد 
برای اكثر خريدهــای خود به نوعــی از اينترنت 
و خدمــات آن اســتفاده می كنند. حتــی اگر به 
طور مســتقيم از اينترنت خريد نكننــد، قبل از 
خريد احتمــالا در اينترنت راجع بــه آن تحقيق 

می كنند. به زبان ســاده تر، تجــارت الكترونيک 
يعنی خريد و فــروش كالا و خدمات به وســيله 
 اينترنــت. بــا توجه بــه آمار های منتشرشــده، 
بيش از 70 درصــد افراد بالــغ در آمريكا حداقل 
يک بار از اينترنت خريد كرده انــد. اما اگر تعريف 
تجارت الكترونيک را گســترش دهيد و تحقيق 

راجع به محصولات را بدون خريــد آنها از طريق 
اينترنت نيز در اين تعريف جای دهيد، تعداد افراد 
بالغی كه در آمريكا به نوعی با تجارت الكترونيک 
سروكار دارند، به بيش از 95 درصد می رسد. حتی 
با وجود بحران اقتصادی حال حاضر در دنيا، نرخ 
خرده فروشی آنلاين به صورت ثابت در حال رشد 

است. در دهه های اخير، پيشرفت های چشمگيری 
در تكنولوژی شبكه ها و رايانه به وجود آمده است. 
رايانه های شــخصی و سرورها به شــبكه جهانی 
متصل شــده اند كه دوره ای جديد بــا ايده های 
اجتماعی و اقتصادی نو را به همراه آورده اند و اين 

تازه شروع كار است.


